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Milí spoluobčané, 

čas plyne jako voda a k vám dnes 
přichází další číslo Telnického 
zpravodaje. Opět se v něm dozvíte, 
co se v minulých měsících událo, 
i to, co nás teprve čeká.

Období prázdnin a dovolených 
je za námi. Doufám, že bylo pro 
všechny dostatečně dlouhé na to, 
aby si odpočinuli a nabrali síly do 
dalších dní.

Školákům a studentům začal 
nový školní rok, a tak jim přeji, aby 
byl úspěšný, aby ho mohli strávit 
celý se svými spolužáky a učiteli ve 
školách a nemuseli se trápit s dis-
tanční výukou, jak tomu bylo v mi-
nulých letech. Všem paním uči-
telkám v naší mateřské a základní 
škole přeji samé hodné a šikovné 
žáky, kteří jim budou přinášet jen 
radost. Panu řediteli pak přeji, aby 
na obou pracovištích panovala 
pozitivní nálada a aby měl co nej-
méně starostí s žáky, zaměstnanci 
i rodiči. Rodičům potom přeji, aby 
se jejich dětem dostalo kvalitního 
vzdělání, ať už v našich školách, či 
v těch dalších, které si pro své děti 
vybrali.

Se začátkem školního roku se 
znovu rozběhla řada zájmových 

kroužků pro děti – sportovních, vý-
tvarných, hudebních či jazykových. 
Snad si každý vybere právě to, co ho 
zajímá. Pokud máte nějaký nápad 
a chuť zapojit se do zájmové čin-
nosti nejen pro děti, ale třeba i pro 
dospělé, neváhejte a přijďte, rádi 
vás podpoříme a pomůžeme vám.

Po prázdninách začala také 
pravidelná setkání telnického 
Klubu aktivních seniorů (KLAS), 
na kterých si mohou senioři nejen 
popovídat, ale také se dozvědět 
zajímavosti a novinky při přednáš-
kách a besedách na různá témata. 
Na úterních setkáních vždy jednou 
za čtrnáct dnů rádi přivítáme další 
zájemce.

Úvodní slovo

Svoji činnost postupně znovu 
zahajují i všechny spolky, kterých 
je v naší obci hned několik. Chtě-
la bych jim popřát hodně zdaru 
v jejich práci, hodně spokojených 
členů a hlavně lidí, kteří pro tyto 
spolky pracují a dělají vše pro to, 
aby se jejich činnost rozvíjela. 
Obec je připravena spolky v jejich 
aktivitách podporovat.

A nyní už vám přeji pohodu 
a klid při čtení našeho zpravodaje – 
třeba u šálku dobré kávy nebo  
čaje.

Leona Bímová, 
starostka obce Telnice
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V letních měsících proběhlo jedno zasedání 
zastupitelstva obce Telnice, a sice 29. června 2023, 
na kterém byl schválen závěrečný účet a účetní 
závěrka za rok 2022. Dále se zastupitelstvo zabývalo 
těmito tématy:

	Smlouva se společností Tradice Slovácka

Zastupitelstvo obce schválilo smlouvu o spolupráci 
se společností Tradice Slovácka, o. p. s., která 
realizuje projekt společného nákupu silové elektřiny 
a zemního plynu pro obce. Naše obec i základní 
a mateřská škola se tohoto projektu účastní již 
několik let, a mají tak zajištěny velmi dobré ceny 
těchto komodit. 

	Posílení separace odpadů v obcích  
regionu Cezava

Zastupitelstvo obce schválilo smlouvu o výpůjčce 
movité věci s Dobrovolným svazkem obcí Cezava, 
který nám zapůjčil nádoby na tříděný odpad 
v rámci projektu „Posílení separace odpadů 
v obcích regionu Cezava“. V této souvislosti 
schválilo zastupitelstvo obce také smlouvu 
o výpůjčce s občany obce Telnice, kterým byly tyto 
nádoby zapůjčeny na dobu pěti let a poté přejdou 
do jejich vlastnictví. O nádoby na tříděný odpad si 
mohli požádat občané, kteří nádoby nemají, nebo je 
mají zničené. V současné době jsou již tyto nádoby 
rozdány, k dispozici jsou ještě hnědé na bioodpad. 

	Smlouva o dílo se společností Protis

Zastupitelstvo obce schválilo smlouvu o dílo 
se společností Protis, s. r. o., na tisk a knihařské 
zpracování Telnického zpravodaje na dobu jednoho 
roku. Tato společnost tiskla zpravodaj již několikrát 
díky přijatelným cenám, a proto se vedení obce 
rozhodlo uzavřít s touto společností smlouvu 
a využívat jejich služby i nadále. 

	Oprava komunikace v ulici Za sokolovnou

Zastupitelstvo obce pověřilo starostku obce 
objednáním opravy místní komunikace v ulici 
Za sokolovnou u společnosti Opravy komunikací 
Vysočina, s. r. o. Oprava byla provedena turbo 
metodou, která spočívá v aplikaci gumoasfaltu 
a následném zasypání jemným štěrkem, tak aby 
běžným provozem došlo k jeho zapravení do 
vozovky. Vzhledem k vysokým teplotám byl štěrk 
ponechán na komunikaci po dobu dvou měsíců, 
poté byly zbytky štěrku odstraněny blokovým 
čištěním. 

Z jednání  
zastupitelstva obce 
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	Smlouva o spolupráci s Top Auditing

Zastupitelstvo obce schválilo smlouvu o spolupráci 
s auditorskou společností Top Auditing, s. r. o., která 
provádí pravidelně přezkoumání hospodaření obce 
za příslušný kalendářní rok. 

	Hostování Lunaparku Kočka

Zastupitelstvo obce projednalo žádost 
provozovatele Lunaparku Antonína Kočky  
a povolilo jeho hostování v obci Telnice v době 
konání telnických hodů od 17. do 24. června 2024. 

	Obnova hodových pánských košil

Zastupitelstvo obce schválilo obnovu pánských 
hodových košil, které jsou ve velmi špatném stavu. 
Celkem 23 nových pánských košil ušije paní Renata 
Jahodová.

	Poskytnuté dotace z rozpočtu  
obce Telnice

Dosud byly poskytnuty následující dotace: 
n   Restaurace U Seňora – 12 000 Kč na projekt Seňor 

Grill Day  
n   Orel jednota Telnice – 180 000 Kč na projekt 

Podpora Orla jednoty Telnice
n   Michal Kubíček – 2 500 Kč na projekt Tenisový 

turnaj
n   Jaroslav Kříž – 10 000 Kč na projekt Veterán bus 

Kříž
n   Romana Vymazalová – 2 200 Kč na projekt 

Nohejbalový turnaj
n   Milovníci dobrého vína – 15 000 Kč na projekt 

Propagace vinařství a vinařských tradic v obci 
Telnice a regionu

Leona Bímová, starostka obce

 

Obec Telnice ve spolupráci s paní Renatou  
Stříbrnou srdečně zve všechny školáky na 

KURZ KRESLENÍ
který bude probíhat ve školním roce 2023/2024 
v klubovně Šatlavy (vstup hlavním vchodem OÚ) 
vždy ve čtvrtek 16–17 h a 17–18 h.
 
Začínáme 5. října 2023.
Kreslíme tužkou, pastelkami, fixem, uhlem, 
rudkou, tuší a pastelem. Malujeme temperami, 
akrylem, akvarelem. Kreslíme podle předlohy 
nebo podle skutečnosti. Učíme se stínování, 
míchání barev, základní perspektivu, portrét  
a stavbu těla. 

Cena 2 100 korun / pololetí.

Kontakt a registrace:
Renata Stříbrná, DiS.
724 804 078, renata.klanicova@seznam.cz
Facebook: Kurz kreslení pro školáky (práce dětí)

Nabídka je platná do naplnění kapacity kurzu.
www.telnice.cz
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Tak jako samotná příprava a editace stránek 
vyžaduje trpělivost, spoustu času a práce, tak i ori-
entace v novém prostředí určitě každému uživateli 
chvilku potrvá. Nebojte se tedy proklikat jednotli-
vými odkazy a zjistit, jaké informace vám jednotlivé 
sekce přinášejí. Pokud zjistíte nějaké nedostatky, 
chyby nebo vám bude na stránkách něco chybět, 
klidně zavolejte nebo napište. Rádi se nad vaší při-
pomínkou nebo podnětem zamyslíme a případně 
web doplníme či upravíme. I pro nás je práce v tom-
to prostředí nová, ale věříme, že si časem všichni 
zvykneme a že webové stránky budete nadále sledo-
vat se stejným zájmem jako  
doposud.
 

	Parkování nejen na ulici Palackého 

Jedno, dvě, tři auta v jedné domácnosti? Žádný 
problém. Až na jednu maličkost, a to kam s nimi.  
Ne každý má možnost využít pro parkování svého 
auta vlastní garáž, i když by asi bylo na místě se nad 
tímto zamyslet dříve, než si pořídíme další auto. 
Parkování před vlastním domem je jednou z mož-
ností, ale ani tato není pro všechny naše občany 
úplně dostupná. 

Zprávy  
z obecního úřadu 
	Nové webové stránky obce

V současné době se už asi všichni seznamujete 
s novými webovými stránkami obce Telnice. Cílem 
nového webu je zpřehlednění a zjednodušení orien-
tace v tomto informačním centru. Informace, které 
prostřednictvím webových stránek dostáváte, by 
měly mít své jasné místo a neměly by se objevovat 
v různých rubrikách. Orientace na stránkách by pro 
vás měla být jednodušší, ale všechno chce svůj čas. 
Jednotlivé sekce jsou uspořádány tak, aby zahrnovaly 
vše, co jsme povinni ze zákona zveřejňovat, ale také 
aby bylo zřejmé, jaké informace zde můžete najít. 

Odkazy na hlavní liště vás provedou aktualitami 
(zde budou opravdu aktuální a důležité informace 
pro naše obyvatele), povinnými informacemi (vše, 
co musíme zveřejnit a co je kontrolováno státními 
úřady), úřední deskou (na ní najdete opět povinné 
a pro vás důležité informace) a kontakty na obec-
ní úřad a další instituce. Jednotlivé sekce jsou pak 
přehledně rozděleny do čtyř základních modulů: 
Obec, Úřad, Samospráva a Život v obci, kde najdete 
oblíbené reportáže, fotogalerii, pozvánky na akce 
v okolních obcích, nabídky práce a jiné zajímavosti. 
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Pak jsou zde obecní parkoviště a volná prostran-
ství k těmto účelům neformálně určená. Jedním 
z nich je štěrkový prostor na ulici Palackého, u ně-
hož byl předpoklad, že bude sloužit pro obyvatele 
domů bez vlastní garáže nebo vjezdu do dvora. Bylo 
by tedy dobré, aby uživatelé tohoto prostranství 
mysleli i na své sousedy a dopřáli jim možnost tento 
prostor také využívat. 

Obecní parkoviště za sokolovnou je místem, které 
má primárně sloužit pro parkování vozidel uživatelů 
obecních kurtů a obecní sportovní haly. V poslední 
době to tam spíše vypadá jako firemní parkoviš-
tě služebních vozů, kterých den ode dne přibývá. 
Stejně tak parkoviště před mateřskou školou a po-
hostinstvím U Laštůvků často vypadá, že slouží jako 
odstavná plocha, a ne coby místo pro parkování 
návštěvníků samoobsluhy, obyvatel bytového domu 
či rodičů, kteří vozí své děti do mateřské školy. Není 
to tak dlouho, co nebyl odvezen v pravidelném svozu 
kontejner s papírem od bytového domu, protože se 
tam sběrný vůz kvůli zaparkovaným autům prostě 
nedostal… 

Situace s parkováním je problematická všude, 
nejen u nás v Telnici. A vy se určitě ptáte, co s tím 
bude obec dělat. Já se na to ptám také. Co s tím 
budeme dělat? Obec bude určitě hledat možnosti, 
jak parkovací místa rozšířit a upravit. Probíhají práce 
na projektu úpravy ulice Palackého, kde by místo 
hlubokého a nebezpečného příkopu měla vzniknout 
parkovací místa. V rámci projektování nového průta-
hu obcí se počítá s parkovacími místy na ulici Draha. 
Budeme i nadále hledat možnosti pro rozšíření par-
kovacích míst, ale současně bychom chtěli poprosit 
i vás, abyste se zamysleli nad možnostmi parková-
ní na vlastním pozemku, dvoře či garážích, které 
někdy slouží k úplně jiným účelům než k parkování. 
Situace není vůbec jednoduchá, ale mělo by být 
v zájmu nás všech, aby co nejméně docházelo k si-

	Studna na hřbitově

Studna na hřbitově je nově osazena čerpadlem. Ti, 
kdo pečují o zdejší hroby, proto mají možnost napou-
štět si vodu i z kohoutku ve zdi. Drobnými úpravami 
prošlo i okolí studny. Vybavení hřbitova je tak připra-

tuacím, kdy se sousedé vzájemně dohadují o par-
kovací místo před vlastním domem. Takže prosím, 
než si pořídíte další auto, zkuste si zodpovědět onu 
obligátní otázku: Kam s ním?

	Lavičky na náměstí
 
V letních měsících provedli zaměstnanci obce opra-
vy laviček na náměstí, které už byly v nevyhovujícím 
stavu. Zrekonstruovali i lavičkový set umístěný na 
zastávce. Během zimního období budou postupně 
opraveny i ostatní sety, které jsou rozmístěny po obci.  

veno k používání. Děkujeme všem, kdo se podíleli jak 
na přívodu elektrické energie, osazení studny, tak na 
konečných úpravách studny a jejího okolí. 

Leona Bímová, starostka obce

 

Ilustrační foto



6 | Telnický zpravodaj | září 2023

Červenec 2023
Oldřiška Matějková
Bedřiška Stejskalová
Miroslav Jochman
Alena Muránská
Božena Veselá
Dana Vlachová
Marie Konečná
Jarmila Padalíková
Libuše Popelová
Marie Přerovská
Jana Špondrová
Marta Ryšavá

Srpen 2023
Marie Výletová
Irena Doležalová
Tomáš Sekanina
Jaroslava Dudáková
Anna Jenišová
Marie Linhartová
Jan Šustr

Významná životní jubilea
Září 2023

Marie Králová 
Marie Langerová 
Josef Motal
Rozália Tichá 
Marie Hrazdírová
Eliška Vlasáková 
Ludmila Šafářová
Hana Jahodová 
Magdalena Králová 
Marie Růžičková
Eva Katrincová 
Jitka Válková

Našim jubilantům přejeme pevné zdraví, rodinnou pohodu a hodně štěstí! Obec Telnice

jmenuje Černá lilie. Ale bylo pořízeno i několik 
dalších titulů tohoto žánru, např. dvě knihy 
spisovatelky Martiny Novotné Záhada zmizelého 
šlechtice a Svědectví uloupené dýky. Ze současných 
detektivek jsou poslední dobou oblíbené hlavně ty 
české. Také těch je několik nových, jako například 
Vraní oko od M. Klevisové, Poslední vejde smrt 
od L. Kubáta a Čas madon od N. Horákové. Vyšla 
také nová sbírka klasických detektivních povídek 
P. D. Jamesové s názvem Holčička, která měla ráda 
hřbitovy. Čtenářům by se mohly líbit i tituly Ohyb 
ledovce a Temná zákoutí od A. Indridasona nebo 
Ticho a Kořist od Y. Sigurdardóttir. Napínavý byl 
měl být také titul Studentka od T. Gerritsenové. 
A kdo má raději dobrodružnou literaturu, toho 
by mohlo zaujmout Ďáblovo moře od nedávno 
zesnulého spisovatele Cliva Cusslera.

Pro čtenářky a čtenáře současných románů 
máme několik nových od oblíbených autorek  
A. Jakoubkové, M. Harasimové, T. Keleové-Vasilkové 
a M. Skočílkové. Ze zahraničních je velmi čtivý 
například román Bezpečný přístav (M. Laval), 
Tajnůstkáři (S. Brown) a poslední díl série Sedm 
sester od Lucindy Riley: pod názvem Atlas – Otcův 
příběh ho po náhlém úmrtí autorky dokončil její 
syn. Několik nových knih máme samozřejmě i pro 
příznivce historických romancí, např. Pod maskou 
nevinnosti od A. Steinforda, Z lásky k tobě  

Pozvánka  
do knihovny 

Tuto pozvánku 
do naší telnické 
knihovny začnu 
troškou statistiky. 
Za první pololetí 
tohoto roku bylo 
do knižního fondu 
pořízeno celkem 
127 nových svazků. 
Jedná se o obvyklé 
žánry, které si naši 
čtenáři nejvíc půj-

čují, tzn. detektivky současné a historické, thrillery, 
současné a historické romány, literaturu populárně 
naučnou a knihy pro děti.

Jeden z nejzajímavějších titulů je určitě 
krásné výpravné vydání knihy Modrá krev, podle 
stejnojmenného televizního seriálu, který mapuje 
osudy několika známých šlechtických rodin po 
druhé světové válce až do dnešních dní. Kniha je 
velmi pěkně zpracována a obsahuje velké množství 
fotografií. 

Milovníky historie jistě potěší dvě historické 
detektivky Vlastimila Vondrušky. Ta poslední se 
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od L. Kleypase a Lord se špatnou pověstí od  
B. Bennettové.

Jitka Lenková je autorkou knihy Tajuplná místa 
Česka, která se řadí do populárně naučné literatury. 
Popisuje známá i méně známá záhadná místa 
naší země a je pozvánkou na zajímavé výlety. 
A za přečtení určitě stojí i kniha Štěpána Javůrka 
Chalolupky.

V loňském roce se vyřadilo hodně starých knih 
dětské literatury, a tak bylo letos pořízeno už 44 
nových knížek pro děti všech věkových kategorií, 
od nejmenších po young adult. Jsou to jednak 
pohádky, několik knih o zvířátkách, které jsou 
velmi oblíbené zejména mezi menšími dětmi, 
dobrodružné romány, knížky pro začínající čtenáře, 
které mají méně textu a větší písmo, pár dívčích 
románků a dětských detektivek.

Vybírat je z čeho, a tak se přijďte přesvědčit 
každý čtvrtek od 16 do 19 hodin. Těším se na vás.

Lenka Smetanová, knihovnice

Sbírka  
Koláč pro hospic 

Hospic je zařízení, které zajišťuje pacientům péči, 
úlevu od bolesti a důstojnost v závěru jejich živo-
ta. Dárci mohou letos podpořit lůžkový a mobilní 
hospic v Rajhradě ve sbírce Koláč pro hospic, která 
proběhne 4. října 2023.

Koláč pro hospic je v Oblastní charitě Rajhrad již 
tradiční sbírkou. Každoročně se koná první středu  
v měsíci říjnu u příležitosti Světového dne 
hospicové a paliativní péče. Cílem je seznámit 
širokou veřejnost s problematikou a možnostmi 
hospicové a paliativní péče. Nedílnou součástí 
je veřejná sbírka pořádaná zaměstnanci 
a dobrovolníky Charity, kteří nabízejí koláče za 
dobrovolný příspěvek jako poděkování. „Přípravy 
sbírky jsou v plném proudu. Letos nás mohou dárci 
podpořit a odnést si sladký koláč opět na stáncích 
v Rajhradě, Židlochovicích, Šlapanicích, Rosicích, 
Modřicích, Říčanech, Veverských Knínicích, 
Ostrovačicích a nově také v Ivančicích,“ sděluje 
koordinátorka sbírky Olga Nováková.

Proč sbírku a hospicovou péči podpořit? Platby 
pojišťoven, dotace a příspěvky nepokryjí celkové 

náklady, a proto jsou dary velkým přínosem a dárci 
nepostradatelnou součástí charitního týmu. Díky 
finančním darům je možné i nadále zajišťovat 
vysoce specializovanou paliativní péči a postarat se 
o pacienty v závěru života. Hospicová péče zajišťuje 
pacientům důstojnost, úlevu od bolesti a prioritou je, 
aby se cítili v maximálně možné míře komfortně  
a v bezpečí.

Výtěžek letošní sbírky bude použit na pořízení 
oxygenátorů, oxymetrů, pomůcek k prevenci 
a ošetření proleženin, převazového materiálu, 
plen, hygienických a kosmetických prostředků 
a výživových doplňků.

Více informací o sbírce Koláč pro hospic najdete 
na webu www.rajhrad.charita.cz.

Jitka Štefánková, Oblastní charita Rajhrad

Odnětí působnosti 
stavebního úřadu  
v Sokolnicích

Podle nařízení Jihomoravského kraje dochází ke dni 
31. srpna 2023 k odnětí působnosti obecného sta-
vebního úřadu Obecnímu úřadu Sokolnice. Státní 
správu v této věci budou nově vykonávat městské 
úřady ve Šlapanicích a Židlochovicích. Městský úřad 
Šlapanice vykonává státní správu na území těchto 
obcí: Sokolnice, Telnice a Újezd u Brna. Městský 
úřad Židlochovice pak vykonává správu na území 
těchto obcí: Nesvačilka, Měnín, Žatčany, Moutnice 
a Těšany.

Marcela Drápalová, úřednice OÚ
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Informace z Obecního  
živnostenského úřadu

 Na základě novely zákona č. 300/2008 Sb., o elektro-
nických úkonech a autorizované konverzi dokumen-
tů, ve znění pozdějších předpisů, se od 1. ledna 2023 
nově zřídily datové schránky k elektronické komuni-
kaci se státem pro všechny podnikající fyzické osoby 
(OSVČ), které doposud datovou schránku nevyuží-
valy (neměly zřízenu). Datové schránky zřízené ze 
zákona není možné na žádost znepřístupnit.

K znepřístupnění těchto datových schránek dojde až 
ke dni výmazu ze zákonem stanovené evidence, ni-
koli přerušením nebo pozastavením podnikání, tzn. 
že i podnikatelé, kteří mají v současné době ozná-
meno přerušení provozování živnosti, mají datovou 
schránku zřízenu! V případě, že jste obdrželi přihla-
šovací údaje k datové schránce, jste evidování jako 
podnikatelé! Pokud si nejste jisti, zda jste držitelem 
nějakého živnostenského oprávnění, můžete si tuto 
informaci ověřit v živnostenském rejstříku na adrese 
www.rzp.cz. Lze rovněž nahlédnou do Administra-
tivního registru ekonomických subjektů (ARES) na 
adrese http://wwwinfo.mfcr.cz/ares/, kde lze dohle-
dat, zda-li nejste i v jiné evidenci.

Upozorňujeme, že úřady jsou povinny zasílat 
dokumenty do datové schránky, je-li zřízena a již 
tak mnohdy i činí. Dokument, zaslaný do datové 
schránky, je považován za doručený, přestože se 
podnikatel do datové schránky nepřihlásil. Nesplní-
li podnikatel povinnost, která z dokumentu vyplývá, 
vystavuje se případným sankčním následkům. Stále se 
do svých datových schránek nepřihlásilo velmi vysoké 
procento podnikatelů. 

Živnostenský úřad, přestože stále zaznamenává 
zvýšené množství podání se žádostmi o zrušení 
živnostenských oprávnění, doporučuje, aby ti 
podnikatelé (OSVČ), kteří již nechtějí podnikat 
a nechtějí mít datovou schránku, se svojí žádostí 

o zrušení živnostenských oprávnění neotáleli. Žádost 
na zrušení svých živnostenských oprávnění může 
být podána na kterémkoliv obecním živnostenském 
úřadě v ČR. 

Městský úřad Šlapanice 

Hodový kvíz
I v letošním roce jsme dostali od majitele Luna-
parku Kočka pro děti volné vstupenky na libovolné 
atrakce. Část byla předána do mateřské školy pro 
předškoláky – jako odměna za zvládnutí předškolní 
docházky a přípravného kurzu pro budoucí prvňáč-
ky. O další část mohli soutěžit telničtí školáci v kvízu 
Jak dobře znáš Telnici. 

Zúčastnilo se ho celkem 57 dětí. Správně dopl-
něné odpovědi mělo 25 školáků, kteří získali vstu-
penku na libovolnou atrakci lunaparku v průběhu 
telnických hodů. Výhercům gratulujeme a ostatním 
děkujeme za účast. Věříme, že si letošní hody a ho-
dové atrakce všichni náležitě užili. Přikládáme kví-
zové otázky včetně správných odpovědí: 
 1.  Na které budově v Telnici najdeš rok založení 

obce Telnice? Obecní úřad
 2.  Ve kterém roce byla založena základní škola 

v Telnici? 1889
 3.  Na kterých místech v Telnici najdeš dětské 

lanovky? Hřiště u rybníka a park v Nádražní čtvrti
 4.  Jaké stromy rostou u restaurace U Lašťůvků? 

Kaštany (jírovce maďaly)
 5.  Na kterém místě v Telnici se letos konala oslava 

dne dětí? U rybníka (u myslivny, u čističky)
 6.  Které u uvedených ulic v Telnici nejsou 

(Brněnská, Palackého, Fialová, Lány,  
Za sokolovnou, Sokolnická, Hliníky, K nádraží, 
Družstevní)? Družstevní, Fialová, Sokolnická

 7.  V současné době probíhá velká rekonstrukce 
jedné významné budovy v Telnici. Víš, která to 
je? Nádražní budova

 8.  Komu je zasvěcen telnický kostel, na čí památku 
se slaví telnické hody? Sv. Jan Křtitel

 9.  Jak se jmenuje potok, který protéká naší obcí? 
Zlatý potok nebo Říčka

10.  Víš, jak se jmenuje majitel kolotočů, který 
každoročně přijíždí na naše hody? Kočka

Leona Bímová, starostka obce
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nosti hrobníka. Také jsem se začal 
učit u starého zkušeného kameníka. 
Jsem tedy hrobníkem a současně 
dělám i veškeré kamenické práce.

	 Je v dnešní době možné vykonávat 
funkci hrobníka „jen tak“, nebo je třeba 
absolvovat nějaký kurz, školení, získat 
v tomto oboru nějaký certifikát?

Kromě zkušeností z praxe mám 
také živnostenský list v oblasti 
technických služeb a absolvoval 
jsem hrobnické zkoušky. Jinak to 
chce fyzickou zdatnost a dovršení 
plnoletosti.

	 Setkali jsme se spolu poprvé v rámci 
řešení problému s budováním hrobové-
ho příslušenství na místním hřbitově. 
Co je třeba si v rámci zadání a zhotovení 
kamenických prací pohlídat? 

V dnešní době dochází často k nedo-
držování rozměrů hrobových míst, 
zvláště u hrobů starých a stávajících, 
které jsou mnohdy umístěny těsně 
vedle sebe. Při instalaci hrobového 

	 Pane Banďouchu, mohu se zeptat, 
jak jste se dostal do takové „starobylé“ 
profese?

Původně jsem vyučený zámečník, 
později jsem dělal řidiče z povolá-
ní. Hrobníkem byl ale můj tatínek 
Ladislav Banďouch, kterému jsem 
od patnácti let vypomáhal, když 
bylo potřeba. Poté, co můj tatínek 
na podzim roku 2016 dostal zápal 
plic, bylo třeba rychle řešit, kdo za 
něj práci převezme, protože hrob-
níků bylo málo a práce v tomto ob-
dobí stále přibývalo. Opustil jsem 
tedy svoje tehdejší zaměstnání 
a začal jsem se plně věnovat čin-

Rozhovor 
s Petrem Banďouchem

zařízení, tedy náhrobku a obrub, do-
chází ke svévolnému zužování či roz-
šiřování betonových základů. Často 
se potom stane, že základová spára 
hrobu přesahuje plochu pronajatého 
místa a soused musí při rekonstrukci 
vedlejšího hrobu usadit svoji obrubu 
tak, že dojde ke zmenšení pohřbívací 
plochy na jeho hrobovém místě. To-
též se stane, když je základ v rozích 
rámu pro jednoduchost vyzděn přes 
roh a před ukládáním rakve musí 
hrobník na přebytečný beton pou-
žít sbíječku, aby vznikl dostatečný 
prostor pro vložení. Proto je třeba si 
pohlídat nejen to, aby byl náhrob-
ní kámen včetně obrub krásný, ale 
aby byla také zachována funkčnost 
hrobu. V případě zjištění nedodr-
žení rozměrů bude nařízeno základ 
rozebrat a udělat jej znovu. Základní 
parametry, které je třeba dodržet, 
jsou mimochodem uvedeny v Řádu 
veřejného pohřebiště obce Telnice, 
který je na hřbitově vyvěšen. Hroby 
mají být postaveny přesně a poctivě, 
aby se do nich dal člověk důstojně 
pochovat. 

	 Zeptám se také na otázku stromů na 
veřejném pohřebišti. Je dobré, abychom 
o ně pečovali, aby se zachovaly, vzhle-
dem k tomu, že občas poněkud ztěžují 

Petr Banďouch (*1986) je 
nejmladší ze tří dětí. Jeho 
rodina pochází z Hrušek, kde 
také žije se svou manželkou 
Terezií a třemi dcerkami, 
Stelou, Gabrielou a Theou. 
V Telnici vykonává činnost 
hrobníka, v širokém okolí pak 
poskytuje kamenické služby. 
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údržbu hrobů těm, kteří mají místo 
přímo pod nimi? 

Stromy mají na pohřebištích svůj 
význam. Kromě toho, že dodávají 
místu piety jakýsi důstojný ráz, po-
skytují stín příchozím a podtrhují 
v člověku pocit klidu a přítomnosti 
něčeho vyššího nad námi, jsou také 
značnými pomocníky při udržo-
vání funkčnosti celého pohřebiště. 
Na každém pohřebišti je totiž třeba 
stanovit po provedení hydrogeo-
logického posudku tzv. tlecí dobu, 
po kterou musí být nezpopelněné 
lidské ostatky uloženy v hrobě, kte-
rá se zřetelem ke složení půdy musí 
být minimálně deset let. U po-
hřebišť bez stromů se tato doba 
může i značně prodloužit, neboť 
zde nejsou stromy, které by z půdy 
odváděly přebytečné množství 
vody, a proces tlení je tak podstatně 
zpomalen. Pokud je tedy možné 
stromy udržovat a zachovat, je to 
jen dobře. Já vždy říkám: „Raději 
sekat kořeny, než dělat bábovičky 
lopatou“.

	 Vaše práce, zvláště v pozici hrob-
níka, se neděje v určitých pracovních 
hodinách. Je to spíše služba ostatním 

v časech, kdy je zrovna potřeba. Jak toto 
vaše povolání akceptuje vaše rodina?

V době, kdy bylo třeba se rozhod-
nout, zda se do hrobnictví a kame-
nictví pustím naplno, jsem už byl 
ženatý. Bez domluvy s manželkou 
bych předchozí zaměstnání ne- 
opustil. Manželka ale chápala, že je 
to potřeba a v tehdejším rozhodnutí 
mě podpořila. Dnes dokonce máme 
takové rodinné podnikání, neboť 
i manželka má živnostenský list na 
práci s kamenem. Já dělám ty práce 
náročnější na fyzičku, ona ty drob-
nější. A také veškeré papírování, 
včetně komunikace e-mailem, bez 
její pomoci bych vůbec nestíhal.

	 Máte čas i na nějaké jiné činnosti, 
koníčky? 

Kdysi jsem v Křenovicích založil 
Klub Cihla, který tam působí pod 
záštitou Orla dodnes. Základ-
ní myšlenkou byl osobní rozvoj 
mládeže ve věku, kdy se nachází 
ve složitějším období a číhají na 
ni také nástrahy ve formě drog, al-
koholu atd. Klub je tedy určen pro 
lidi od sedmé třídy výš. Za důleži-
té jsem také vždy považoval, aby 

hlavní vedoucí byl členům věkově 
blíž, tedy asi tak o pět let starší než 
oni. Při intenzitě, s jakou takový ve-
doucí pracuje, vydrží asi čtyři roky. 
Mezitím si vychová další nástupce, 
kteří mohou klub převzít, zpočát-
ku s jeho podporou. Pro starší je 
k dispozici prostor tzv. Vrabčák, kde 
se mohou potkávat dál. Já už nyní 
po těch letech patřím do kategorie 
„Stará garda“, v klubu pravidelně 
aktivní nejsem, ale když je potřeba, 
jednorázově pomůžu. 

Přirozeně jsem se potom posunul 
dál, zvlášť když jsem se oženil a měl 
děti. V dnešní době svůj čas věnu-
ji hlavně zaměstnání, práci doma 
a rodině, i když na dovolenou jsem 
se kvůli práci mohl vypravit asi až po 
osmi letech, až jsem měl zástupce. 
S rodinou jsme se vydali na pozná-
vací dovolenou do jižních Čech. Rád 
bych také časem oprášil vodní turis-
tiku na Vltavě, absolvoval jsem kdysi 
kurz pro instruktory vodních sportů.

Chci ještě říct, že moje aktivity 
v Klubu Cihla mi také daly schop-
nost improvizace a koordinace času 
a umění pořešit nečekané situace, 
což je v životě i v práci vždy důle-
žité. Je třeba se starat i o zaměst-
nance tak, aby v práci dlouhodobě 
vydrželi, cítili podporu a zájem 
z mé strany, a to nejen finanční.

	 Je možné, aby se na vás naši občané 
přímo obraceli, pokud budou potřebo-
vat nějakou pomoc či radu?

Určitě rád poradím, záleží mi na 
tom, aby práce hrobnické i kame-
nické byly vykonávány dobře a kva-
litně.

	 Děkuji za rozhovor a přeji, ať se vám 
daří v práci i v životě. 

Bohumila Hrazdírová
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ZŠ a MŠ 
Telnice  
o prázdninách 
2023

V průběhu letních prázdnin se 
v mateřské i základní škole stále 
něco dělo – uklízelo se, opravovalo 
se, malovalo atd. Největší změnou, 
kterou většina z vás nezaznamená, 
je nově vydlážděná chodba mezi 
kuchyní, sklady a jídelnou. Touto 
prací byla téměř završena rekon-
strukce stravovacího provozu. Nyní 
nám už zbývá pouze předláždit 
jeden sklad potravin. 

Ostatní práce se nám vzhledem 
k loňským rozsáhlým stavebním 
pracím zdály „v pohodě“. Byla 
vymalována nová budova mateřské 
školy, vyčištěna veškerá lehátka na 
spaní a ložní prádlo. Hloubkovým 
čištěním prošly všechny velké ko-
berce, na kterých si děti a žáci hrají, 
a to ve všech budovách školy. 

V nové budově mateřské školy 
probíhalo od poloviny do konce 
července letní hlídání dětí, které 
organizovala obec Telnice. 

V areálu mateřské školy bylo 
rozšířeno kontejnerové stání. V bu-
dově základní školy byla opravena 
drobná poškození malby v přízemí 
a ve třídách. Před dokončením je 
výměna vstupní brány do školního 
dvora. 

Děkuji všem zaměstnancům 
školy, pracovníkům obecní čety za 
spolupráci během výše uvedených 
prací.

Petr Gabrhel, ředitel školy

Zahájení  
školního roku 
2023/2024
Dne 4. září 2023 proběhlo slavnost-
ní zahájení školního roku na nádvo-
ří základní školy. Zde se shromáž-

dilo všech 101 žáků, což je o 8 žáků 
více než před dvěma lety. Největší 
pozornost patřila 23 prvňáčkům, 
kteří přišli se svými rodiči a dalšími 
rodinnými příslušníky oslavit svůj 
velký den. Z rychlé slovní ankety 
vyplynulo, že většina žáků se těšila 
do školy nejen na své kamarády, ale 
i na rozšiřování vlastních  
obzorů. 

Žáky pozdravily také paní sta-
rostka a paní místostarostka. 
Popřály dětem, aby se jim ve škole 
líbilo, pedagogickému sboru pak 
hodně sil a trpělivosti při práci 
s žáky. Prvňáčkům předaly malý 
dárek a ostatním třídám sladkou 
motivaci do nového školního roku.

Po předání symbolických klíčů 
od jednotlivých tříd se žáci vydali 
na svou první hodinu školního roku 
2023/2024. Po skončení slavnost-
ního programu na nádvoří školy 
přivítalo vedení obce také děti, uči-
telky a ostatní zaměstnance v naší 
mateřské škole.

Petr Gabrhel
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Kamila: Úplně všechno (smích).
Dalibor: Fakt úplně všechno: ka-
pely, nacvičování tanců, pozvánky, 
máju, břízky, rozmarýny, víno, vozík 
na víno…
Kamila: Taky jsme zařizovali zbytek 
krojů, protože už je nás stárků víc, 
než kolik krojů má obec k dispozici.

	 Když říkáš třeba kapely, co konkrét-
ně to znamená?

Dalibor: Znamená to vybrat kapely 
na sobotu a neděli, oslovit je a do-
mluvit s nimi termín. 
Kamila: Chce to udělat co nejdřív, 
ideálně rok dopředu, protože ty 
kapely jsou dost obsazené. 

	 A jak je to s nácvikem tanců?

Kamila: Ten si musíme taky vymy-
slet a zajistit. Domluvili jsme se 
s Ivanou Procházkovou, která nám 
taneční pásmo a nástup vymyslela, 
a začali jsme nacvičovat už někdy 
v dubnu.

	 Jakým způsobem hlavní stárci spolu- 
pracují se Sokolem jakožto oficiálním 
pořadatelem hodů? 

	 Kdy jste začali chodit na hody? Už 
jako děti? 

Kamila: Od malička nás rodiče 
oblékali do krojů. Ale netancovali 
jsme. Tenkrát ještě menší děti  
netancovaly, jen chodily  
v průvodu.
Dalibor: Já jsem se začal aktivně 
účastnit až za dospěláky, za stárky. 
Myslím, že už od patnácti let.
Kamila: Já taky už od patnácti let.

	 Tak to už máte hodně za sebou! 
Letos jste šli poprvé za hlavní stárky – 
co to vlastně obnáší? Co všechno jste 
měli na starosti?

Rozhovor s letošními 
hlavními stárky Kamilou 
a Daliborem Šustrovými

Kamila Šustrová (*1997) 
absolvovala obchodní akademii 
v Kloboukách u Brna a nyní 
pracuje na ekonomickém 
oddělení fakultní nemocnice 
v Brně-Bohunicích. Ve volném 
čase ráda jezdí na inline  
bruslích a baví ji pečení. 
Její bratr Dalibor Šustr 
(*2000) se vyučil opravářem 
zemědělských strojů v Tišnově 
a v současnosti pracuje 
v místním zemědělském 
družstvu jako traktorista. Jeho 
koníčkem jsou auta a jejich 
upravování. 
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Dalibor: V podstatě se s nimi o všem 
bavíme a na všem domlouváme. 
Některé věci pak zařizujeme my, 
některé zase Sokol, jako například 
pohoštění a zaplacení kapel, zajiš-
tění bezpečnosti a podobně. Sokol 
se taky sám domlouvá na fungování 
restaurace a vůbec občerstvení. 

	 Jaká se letos sešla skupina stárků? 
Jaká byla atmosféra? Chasa se přeci jen 
stále obměňuje…

Kamila: Já si myslím, že to bylo 
stejné, jako každý rok. Jsme tady 
dlouhodobě skvělá parta a ti, kdo 
přicházejí jako noví, tak se mezi 
nás postupně začleňují. Myslím, že 
i letos dobře zapadli.
Dalibor: Nás starších, kteří toho 
více pamatují, je mezi stárky větši-
na, takže ti mladší, kteří přicházejí, 
se vše učí od nás. Díky tomu to 
vlastně o hodech pořád funguje tak 
nějak stejně. A tak i atmosféra bývá 
podobná.

	 Setkává se zdejší skupina stárků kro-
mě hodů i někde jinde? 

Kamila: Potkáváme se na hodech 
a zábavách v okolí. Nejdeme tam 
sice organizovaně, ale pak jsme tam 
spolu.

	 Bylo letos o hodech něco nového? 

Kamila: Už druhým rokem je změ-
na v tom, že jsme tancovali ne tra-
diční besedu, ale pásmo folklorních 
tanců z Brněnska. Pásmo se nám 
minulý rok moc líbilo, a hlavně byla 
výborná spolupráce s Ivanou Pro-
cházkovou. Takže jsme se rozhodli 
pro pásmo, ačkoli víme, že mnozí 
byli na besedu zvyklí…

	 Když člověk sleduje dění o hodech, 
tak si nutně musí položit otázku: Jak to 

ti mladí můžou fyzicky vydržet? Vždyť 
je to několik dnů fyzické námahy, ehm, 
dietních chyb a hlavně spánkové  
deprivace… 

Dalibor: Je to hodně náročné 
(smích).
Kamila: A rok od roku je to nároč-
nější (smích).
Dalibor: Už to není jako v patnácti 
(smích).
Kamila: V neděli jsme letos spali tři 
hodiny… Ale ono se to prostě ten 
jeden týden v roce nějak zvládne.
Dalibor: Hrozný je pak ovšem ná-
vrat do reality.

	 Oba dva jste zaměstnaní. Jak zasáhly 
hody a příprava na ně do vašich pracov-
ních povinností? 

Kamila: Většinou jsme to zařizovali 
až po práci. Naštěstí jsme začali 
všechno řešit celkem brzo, aby-
chom to stihli připravit, takže se 

to nakonec dalo s prací skloubit 
dobře. 
Dalibor: No a teď na hody jsme si 
vzali dovolenou.

	 Bylo nějak výhodné, že jste byli za 
hlavní stárky jako sourozenci?  

Kamila: Já si myslím, že to byla hod-
ně velká výhoda, protože bydlíme 
v jednom domě, a tak jsme se viděli 
prakticky každý den a nemuseli 
jsme si psát nebo volat. Osobně se 
věci zařizují mnohem snadněji.
Dalibor: A hlavně se dobře známe 
a na všem se snadno domluvíme. 
Nemuseli jsme se o ničem hádat, 
protože na hodně věcí máme stejný 
pohled. Ohledně hodů jsme se 
vlastně shodli úplně na všem.

	 A bylo to v něčem nevýhodné? 

Kamila: Možná to bylo trochu 
nevýhodné pro stárky, protože když 
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Kamila: Náročné bylo domluvit 
některé věci. My jsme hlavně rádi, 
že se nakonec podařilo vykomu-
nikovat výsadbu břízek u cesty 
k Balatonu. 

	 Přijali byste roli hlavních stárků 
znova?

Kamila: Teď si to asi nedovedu 
představit (smích).
Dalibor: Když si vzpomenu na těch 
700 perníčků, které jsem pomáhal 
Kamče vyrábět, tak asi ne (smích).
Kamila: Byla to ale krásná zkuše-
nost, na kterou už teď ráda vzpomí-
nám.
Dalibor: Určitě stojí za to si tuhle 
roli zažít.

	 Jakou zkušenost byste chtěli tlumo-
čit budoucím hlavním stárkům?

Dalibor: Snažit se co nejvíc věcí 
zařídit nebo objednat dopředu, aby 
toho potom před hody neměli moc 
najednou. 
Kamila: Ano a možná taky pro 
usnadnění komunikace si zkusit 
domluvit, aby veškeré informace 
v Sokole šly přes jednoho člově-
ka, jako u stárků jdou přes hlavní 
stárky.

jdou v pátek stavět břízky, tak byli 
ochuzeni o jeden dům, protože šli 
jenom k nám (smích).
Dalibor: Ale zas o to větší party 
u nás byla (smích).

	 Co vás na hodech nejvíc baví?

Kamila: Je to prostě krásná tradice, 
které se rádi účastníme. A nějak nám 
za ty roky asi přirostla k srdíčku.
Dalibor: Pro mě je nejcennější ten 
super kolektiv, který tady máme.
Kamila: Ano, ta parta, se kterou trá-
víme spoustu společného času.

	 Z čeho jste měli jako hlavní stárci 
největší radost?

Dalibor: Největší radost jsem měl 
z toho, že se hody podařily.
Kamila: Během samotných hodů 
jsou to spíše starosti než radosti.  
Až v tu neděli se člověk zastaví a má 
radost, že se to povedlo.

	  A co bylo na roli hlavních stárků 
nejtěžší?

Dalibor: Asi komunikace. Udržet 
pozornost šedesáti lidí a na něčem 
se s nimi domluvit bylo někdy ná-
ročné (smích).

	 Komu byste chtěli touto cestou jako 
hlavní stárci poděkovat?

Kamila: V první řadě bychom 
chtěli poděkovat našim rodičům za 
podporu a péči, kterou nám všem 
během hodového týdne věnovali. 
Dalibor: A nejen našim rodičům, 
ale všem, kdo mají s hody spoustu 
práce, starostí a příprav. 
Kamila: Děkujeme také těm, kdo 
nás přišli podpořit, ať už finančně, 
nebo jen tím, že se přišli podívat 
a bavit se s námi. 
Dalibor: A všem stárkům za společ-
ný čas a za to, jak se nejen během 
hodů snažili. 
Kamila: Ivaně Procházkové děkuje-
me za její čas a trpělivost při nácvi-
ku tanečního pásma. A paní Jaho-
dové za krásně přichystané kroje. 
Dalibor: Děkujeme také těm, kteří 
se podíleli na organizaci hodů: 
obci a Sokolu. A pak samozřejmě 
restauraci U Seňora za celotýdenní 
ochotnou a příjemnou obsluhu. 

Za velice milý rozhovor pod mohutnými 
stromy na sokolovně, které pamatují 
nejedno hodové veselí, poděkoval

 Jan Vybíral
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Telnické hody  
v roce 2023 

Hodové slavnosti v Telnici jsou úspěšně za námi, 
a tak je čas ohlédnout se zpět a zavzpomínat. Jak to 
vlastně všechno bylo? 

Předhodový týden se nesl v duchu příprav pře-
devším telnických stárků, aby vše proběhlo podle 
jejich představ. Poslední zkoušky na nedělní vystou-
pení, výběr té správné máje a její bezpečná pře-
prava, zdobení májek, příprava mašliček a celkové 
výzdoby hodového areálu – to je jen střípek toho, co 
všechno musí stárci před hody zvládnout.  A poprali 
se s tím bez problémů i letos. 

Ve středu stárci přivezli „máju“ a do sobotního 
stavění ji pečlivě střežili, čistili a zdobili. Tradiční 
ruční stavění přilákalo jako vždy spoustu pomocní-
ků, ale také přihlížejících. Vše bylo včas připraveno 
a vyzdobeno, takže sobotní předhodová zábava se 
skupinou Akcent mohla začít. Za účasti téměř 900 
návštěvníků a za pěkného počasí se bavil snad 
každý. Stejně jako posluchači na tradičním posezení 
s cimbálovou muzikou Aleše Smutného na Masary-
kově náměstí. Vše bylo doprovázeno tou správnou 
hodovou náladou, včetně možnosti využít k poba-

vení každoroční oblíbené atrakce lunaparku pana 
Antonína Kočky.

Nedělní ráno přineslo opět krásné počasí, a tak 
se stárci a stárky mohli v klidu vypravit na hodovou 
mši svatou do místního kostela. V neděli dopoled-
ne jsme také přivítali naše hosty z partnerské obce 
Cífer, kteří si hodové veselí užívali až do večera. 
Odpolední krojovaný průvod byl opět přehlídkou 
krásných telnických krojů, které oblékli nejen stár-
ci, ale také spousta dětí od těch nejmenších až po ty 
školou povinné. Telnické hodové právo předala sta-
rostka obce tradičně před budovou Šatlavy a potom 
už se průvod za doprovodu dechové hudby Zlaťan-
ka a dozoru místních hasičů vydal na cestu obcí.
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Ukončení rybářského 
kroužku pro děti 

V sobotu 27. května jsme ukončili několikaměsíč-
ní rybářský kroužek pro děti a další zájemce, kteří 
chtěli začít s rybářským sportem a měli zájem 
o získání povolenky pro lov na telnickém rybníku. 
Celkem náš kroužek navštěvovalo 16 dětí, 4 tatínci 
a 2 senioři. V kroužku jsme se snažili účastníky 
naučit elementární rybářské dovednosti, znalost 
ryb a zásady chování k rybám a okolí lovného 
místa.

Byl to náš první ročník, ve kterém jsme se sami 
učili, jak kroužek uchopit a jakou metodiku výuky 
zvolit. Získali jsme cenné zkušenosti i pro další roč-
níky. Věříme, že základy, o které nám především šlo, 
si děti i dospělí odnesli a že je zúročí v navazujícím 
samostudiu přímo u vody.

Ukončení kroužku proběhlo formou dětských 
rybářských závodů, které vyhrál s největší celkovou 
délkou všech ulovených ryb Tobiáš Mrkvica. Na dru-
hém místě se pak umístil Marek Štefke a na třetím 
místě Jan Václavek. Na závěr celého dne jsme všem 
účastníkům rybářského kroužku předali rybářské 
lístky na telnický rybník. 

Děkujeme všem, kteří věnovali ceny pro vítěze 
závodu. Přejeme všem novopečeným malým i vel-
kým rybářům spoustu krásných úlovků nejen na 
telnickém rybníku.

Štefan Chovanec, jménem spolku Rybáři Telnice

Hlavní program nedělního odpoledne probíhal 
v areálu Sokola, kde nastoupily se svým pásmem 
lidových tanců nejmenší děti pod vedením Moniky 
Součkové a Olgy Křivánkové. Následovala Slovenská 
beseda školní mládeže pod vedením Zdeňky Šafá-
řové, Ivety Konečné a Ilony Páralové. Vrcholem bylo 
vystoupení stárků s pásmem tanců z Brněnska, kte-
ré s nimi nacvičila Ivana Procházková. Volná zábava 
plná tance a zpěvu pod májí pokračovala večerní 
zábavou, na níž stárci předvedli ještě jednou svoje 
vystoupení včetně krásného, nápaditého nástupu. 

Stárci zvládli celý hodový program na jedničku, 
a tak se mohli těšit na pondělní ženáčské hody, 
které si určitě užili také naplno. Hody v Růžové ulici 
mají dlouholetou tradici a dělají tradiční tečku za 
telnickými hody. Letos se tam sešly jak páry v tel-
nických krojích, tak v kyjovských. Obě skupiny si 
připravily vystoupení, kterými zpestřily ponděl-
ní podvečer. K tanci a dobré náladě hrála kapela 
Dambořanka a cimbálová muzika Primáš. Všichni 
se dobře bavili až do nočních hodin, kdy byl radou 
starších ohlášen nový hlavní stárek příštích hodů. 
Stal se jím Marek Strakatý, který si za hlavní stárku 
zvolil svoji sestřenici Evu Strakatou. Příští telnické 
hody proběhnou po dohodě s otcem Oldřichem ve 
dnech 22.–24. června 2024. 

Za celou tu hodovou parádu patří poděkování 
spoustě nadšenců a lidí, kteří věnovali přípravám 
i samotnému dění svůj čas. Stárkům, bez kterých by 
hody byly smutné, paní Renatě Jahodové a celé její 
rodině za pečlivost a trpělivost při přípravě krojů. 
Všem děvčatům, která nacvičovala vystoupení jak 
na nedělní, tak pondělní hodové veselí. Restauraci 
U Seňora a všem zaměstnancům za zajištění ob-
čerstvení po celou dobu konání hodů. Restauraci 
Orlovna za přípravu občerstvení pro cíferské hosty.  
Zahradnictví Hrozek za květinové dary, místním 
hasičům za bezpečný doprovod průvodu a celé řadě 
lidí ochotných pomoci při organizaci celé této akce. 
Všem ještě jednou velké díky! Letošní hody jsou 
úspěšně za námi, počasí nám přálo, a tak zůstávají 
krásné vzpomínky. (Pár fotografií z hodů naleznete 
na zadní straně obálky zpravodaje, více jich je ke 
shlédnutí na obecním webu – pozn. red.) 

Nyní se pomalu, ale jistě začínáme připravovat, a 
hlavně těšit na hody příští. Ať žijí telnické hody!

Leona Bímová, starostka obce
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Seňor Grill Day 
Splněný sen. Nápad na malý hudební festival se 
zrodil již před lety. K jeho realizaci ale došlo až letos 
v červnu. Cílem této akce bylo představit veřejnos-
ti, jaké talentované hudebníky v Telnici máme. Od 
lidových písní, přes nadšené country duo, mladé ta-
lenty, kteří představili vlastní tvorbu, až po skvělou 
kapelu Rocking Chair. To vše se vešlo do jednoho 
slunného odpoledne.                   

Akce takového formátu vyžadovala mnoho 
zkušeností v oblasti zvučení, čehož se perfektně 
zhostili Pavel a Vojta Královi, jejichž práce byla jako 
vždy dotažená do posledního detailu.

Odpoledne zahájil pěvecký sbor Zvonica  
z Chrlic, jehož dva členové pocházejí z Telnice.  
Po krátké pauze se na podiu objevily pro mnoho 
místních známé tváře – pan Müller se svým kama-
rádem z Pece pod Sněžkou. Se svým country elá-
nem a nadšením tito muzikanti potěšili každého  
posluchače. Jsme rádi, že dorazili. 

Dále sepředstavilo již známé telnické uskupení 
Dva a půl švagra, na jehož vystoupení se všichni 
moc těšili. Jejich repertoár se skládal pouze z vlast-
ní tvorby, a dokonce tu poprvé veřejně zazněla pí-
seň Léto na háku od Toma Jahody. Poslední kapela 
byla sázkou na jistotu – Rocking Chair nám jako 
vždy zprostředkovali hudební zážitek na vynikající 
úrovni. Důmyslně své vystoupení rozdělili na tři 
části, takže si na své přišel úplně každý. A do rytmu 
písně Get Lucky už tancoval celý areál Sokola včet-
ně barmanů.

Jménem restaurace U Seňora dlužím velké díky 
jak zúčastněným kapelám, tak i všem dalším spolu-
pracovníkům, kteří se na chodu celé akce podíleli. 
Už se moc těšíme na druhý ročník v příštím roce.

Tomáš Sobotka

Vorvani na Berounce 
Berounka je řeka, která čaruje. To vědí všichni, kdo 
četli Otu Pavla, jezdili na čundr do křivoklátských 
lesů, usedli s rybářským prutem na její břeh nebo 
smočili pádlo do jejích vln. A letos to měli zakusit 
i telničtí vodáci, neformálně sdružení pod hlavičkou 
virtuálního spolku Vorvaň. 

V polovině června vyrazilo směrem na Plzeň 
víc než šedesát nadšenců. Někteří vlastními vozy, 
většina však společným autobusem, jehož vzorný 

technický stav nenechal nikoho na pochybách, že 
dobrodružství přinese až řeka… 

Základnu jsme měli v kempu U mloka a ve dvou 
dnech sjeli úseky Liblín–Třímany a Třímany–Zví-
kovec. Vlastně jsme se po celou dobu pohybovali 
na řece před místem, kde Berounka vtéká do CHKO 
Křivoklátsko. Vody bylo dost v řece i shora. Mimo-
chodem, je pozoruhodné, že přívalový déšť vodáko-
vi vadí jen do určitého momentu, od kterého už je 
mu to úplně jedno...

Radostné chvíle na vodě strávené v opravdu 
kouzelné přírodě jsme si v kempu rozhojnili skvělou 
kuchyní (díky, chlapi!) a večer pak živou muzikou 
u táboráku. Kromě folkových písní jsme si zazpívali 

Kapela Dva a půl švagra
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i dětskou „operku“ Červená Karkulka (Uhlíř/Svě-
rák), kterou si užily nejen všechny přítomné děti, 
ale i mnozí tatínkové. Že ano, Michale? 

Berounka nás nezklamala: byl to jeden z nejhez-
čích vorvaních vodáckých výjezdů a čarovný příslib 
krásného léta, které tehdy teprve začínalo.

Jan Vybíral, kapitán na své kánoi

Orelský tábor 
Když účastníci orelského tábora přijeli na Boro-
vinku letos, ocitli se náhle v Athénách, řeckém 
městském státu, a to v době formování Athénského 
spolku. Jako zástupci spřátelených řeckých polis 
se ke spolku přidali, aby společně dokázali porazit 
perská vojska, která na oblast Řecka krutě útočila 
a mírové posly odmítala.

Zprvu jsme jako spolek obnovovali poničená 
města, zdokonalovali se v architektuře, astronomii 
i ekonomice, poznávali navzájem svoji kulturu 
nebo utužovali vzájemné vztahy skrze sportovní 
hry (ty slavily takový úspěch, že jsme je nazvali 

olympijskými, ještě je zopakujeme). Po večerech 
jsme si vyprávěli báje o dávných hrdinech a jejich 
osudech.

Jednou se vrátil náš zubožený posel, který nám 
přinesl zprávu o postupu Peršanů. Ti se přiblížili 
a vyplenili blízké oblasti – a to pro nás byl impuls 
pro cestu do Delf s myšlenkou, že jedině tam nám 
dokážou skrze věštbu poradit, jak se k boji posta-
vit. Cesta byla daleká a náročná, ale od věštkyně 
Delfíny jsme radu získali: naše síla měla být na 
moři.

Zaměřili jsme se tedy na mořeplavbu a trénovali 
dovednosti na vodě, a to se nám později vyplatilo. 
Když perská vojska postoupila ještě blíže k Athé-
nám, střetli jsme se s nimi kromě souše i na vodě, 
a nakonec se nám povedlo Peršany zahnat na útěk. 
(Samozřejmě nejen díky věštbě a práci našich  
špionů, ale i díky přízni řeckých bohů, kterou 
jsme se snažili zasloužit si opravami i stavbami  
chrámů.)

Poslední večer se nakonec nesl ve znamení ra-
dosti ze svobody, oslav vítězství a hodování. A vzpo-
mínání na naše četné zážitky a příhody, které jsme 
spolu prožili. Ač jsme se následujícího rána rozešli 
do všech směrů od Athén, bylo to s myšlenkami na 
brzké setkání v míru a veselí.
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(Kroniku spolku si můžete přečíst a obrazy  
a scény z našich dobrodružství shlédnout na 
www.oreltelnice.cz/tabor-2023.)

Zapsali starší Athénského spolku

Reportáž  
z letního tábora 
Draci z Tennessee 

Letošní 13. ročník letního dětského tábora Draci 
z Tennessee se odehrával od 15. července do  
23. července 2023 asi 8 kilometrů od Strážnice 
v rekreačním středisku Hutník. Samotné ubytovací 
středisko se nachází v zalesněné oblasti u Tvarož-
né Lhoty v blízkém sousedství s rybníkem Lučina. 

Atmosféra byla jako vždy ve sportovním duchu, 
program byl bohatý a ceny se do poslední rozdaly. 
Vyráběli jsme hlavolamy, trička oddílů a jiné věci. 
Letos jsme navštívili rozhlednu Travičná, kde si  
děti užily relaxační zóny a výstupu na rozhlednu,  
a pokračovali túrou do vesnice Tvarožná Lhota. Naši 
vedoucí dělali pro děti možné i nemožné, aby měly 
na co vzpomínat, i když to letos neměly vůbec jed-
noduché pro velká vedra, která byla v našem týdnu 
skutečně tropická. Děti si na táboře užily také dvě 
diskotéky, olympiádu, střelbu ze vzduchovek, učily 
se Morseovu abecedu, poznávaly terén podle mapy 
a buzoly ad. Můžeme říci, že se letošní ročník tábora 
perfektně vydařil a že se děti bavily každý den.

Děkuji všem rodičům za vzájemnou spolupráci 
a také našim sponzorům, bez nichž by se akce  
nemohla vydařit. V příštím roce se potkáme  
13.–26. července 2024 opět v RS Hutník.

Olga Netolická, Draci z Tennessee
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Zájezd  
na zámek Tovačov  
a do Buchlovic

V sobotu 29. července pořádala obec zájezd na 
zámek Tovačov a na Česnekové slavnosti v Buchlo-
vicích. I když to ráno vypadalo, že budou potřeba 
deštníky, počasí se umoudřilo a nakonec všech  
31 účastníků provázelo sluníčko.

Zámek v Tovačově byl nově zrekonstruován 
a otevřen v roce 2018, je tedy méně známou pa-
mátkou, o to ale zajímavější. Původně gotický hrad, 
přebudovaný v 15. století na vodní pevnost, byl 
několikrát přestavěn, v jisté době v něm byly umís-
těny dokonce ordinace lékařů. V současné době je 
majetkem města Tovačov, které mu postupně vrací 
původní tvář. Dominantou je 96 metrů vysoká Spa-
nilá věž, viditelná ze vzdálenosti mnoha kilometrů.

Po prohlídce zámku, jsme přejeli do Buchlovic 
na tradiční Česnekové slavnosti. Na Buchlovickém 
náměstí čekali na návštěvníky prodejci kvalitního 
českého česneku, česnekových specialit, koření, 
sýrů, keramiky a dalších rukodělných výrobků. 
Nechybělo ani občerstvení v podobě grilovaných 
specialit a tradičních jídel. Po celou dobu probíhal 
na podiu uprostřed náměstí doprovodný program, 
na kterém vystupovaly dechové a cimbálové mu-
ziky, pěvecké soubory a další umělci. V zámeckém 
parku se potom střídaly různé hudební a pěvecké 

soubory. Zkrátka, každý si mohl z bohaté nabídky 
vybrat to své.

Snad si vybrali i všichni účastníci našeho zájez-
du, prožili příjemný den a vrátili se, i když trošku 
unaveni, spokojení domů. 

Leona Bímová, starostka obce

Letní zdolání lávky 
Už v prvních zářijových dnech roku 2022, kdy jsme 
převzali telnický rybník do nájmu, jsme se v našem 
rybářském spolku dohodli, že letos v létě uspořá-
dáme přejezd lávky přes rybník. Byl to středobod 
našich společenských aktivit pro rok 2023.

Když se myšlenka rodila, neměli jsme vůbec po-
nětí o rozsahu a náročnosti činností, které samotné 
taškařici budou předcházet. V první řadě jsme muse-
li nechat lávku konstrukčně vymyslet a následně vy-
robit. Vyrobenou lávku dopravit. Tuto lávku podlepit 
plovoucím polystyrénem. Vymyslet a vyrobit startov-
ní i cílové molo, připevnit lávku ke břehu a následně 
ji před akcí otestovat. Nalovit dostatek ryb do udír-
ny, domluvit stanoviště s občerstvením, poprat se 
s přípojkou 380 V, nakoupit vše potřebné ke spokoje-



Společnost a kultura | 21

Děkujeme také za nádhernou zpětnou vazbu, 
která se k nám od vás dostala. Moc si toho vážíme! 
A proto, ačkoli necháme příští rok lávku odpočinout, 
už teď vyhlašujeme na příští léto podobnou akci, 
a to Neckiádu. Začněte si už teď stavět plavidla. Fan-
tazii se meze nekladou! Těšíme se na léto 2024!

Štefan Chovanec, jménem spolku Rybáři Telnice

Veterán bus Kříž 
Dne 19. srpna 2023 se do areálu sokolovny sjeli mi-
lovníci starých autobusů, osobních aut, motocyklů 
a nadšenci vozů Liaz na šestý ročník akce nazvané 
Veterán bus Kříž. Během krásného sobotního rána 
byl v naší obcí slyšet hluk přijíždějících veterán-
ských vozů. Děkujeme tímto všem za pochopení… 

Po zaparkování všech vozů měli řidiči zasloužený 
odpočinek, během kterého rodina Křížova zahájila 
akci, přivítala přítomné návštěvníky, seznámila je 
s průběhem dne a poděkovala všem odvážlivcům, 
kteří zdolali ve veteránech takovou dálku.

V pravé poledne se konala projížďka hasičským 
vozem s mladým panem Křížem. Ve dvě hodiny 
odpoledne pak parkoviště obsadila spousta lidí, 

nosti účinkujících i diváků. Toto všechno by nebylo 
možné bez spousty pomocníků z řad rybářů, hasičů, 
sousedů kolem rybníka, kamarádů a sympatizantů. 
Chlapi, holky, děcka, všem vám moc děkujeme! 

Večer před samotnou akcí se dostavila noční 
můra každého organizátora: Dorazí vůbec někdo 
na lávku? Zájemci nakonec dorazili – a byla jich 
spousta! Většina soutěžících dorazila v kostýmu, se 
skvělou náladou a s chutí udělat si srandu ze sebe 
sama. Také je nutno říct, že nám přálo nádherné 
počasí. Soutěžící neměli problém ani s opakovaným 
ponořením pod hladinu našeho rybníka. Účastníků 
soutěže bylo mnoho, ale rádi bychom zde vyzdvihli 
výkon vítěze, Františka Kroutila mladšího. Ten svou 
kreativitou a několika vstupy s bruslemi a toxickým 
kámošem v kolečkách uhranul diváky natolik, že 
mu dali nejvíce hlasů ze všech. A ještě po zásluze 
zmíníme druhého v pořadí, Petříka Gabrhela (4 
roky), který jako první zdolal lávku na dětském čtyř-
kolovém autíčku technikou přísunem vpřed. Všich-
ni účastníci byli skvělí a o jejich výkonech by se dalo 
povídat hodiny. (Pár fotografií z této akce naleznete 
na obálce zpravodaje – pozn. red.)

Moc vám, soutěžícím i divákům, děkujeme za 
účast. Bodyguardům děkujeme za to, že udrželi 
akci v naprostém klidu a jsme moc rádi, že se nikdo 
nezranil. A ještě jedno speciální poděkování: man-
želkám, které to s námi nemají lehké…
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protože nadešla očekávaná vyjížďka historickými 
autobusy na zámek do Slavkova. Všichni řidiči opět 
zvládli zkoušku dospělosti a projeli úzkou bra-
nou na nádvoří zámku, včetně šoféra amerického 
školního autobusu. Cesta zpět do Telnice proběhla 
v poklidu, až na autobus Škoda RO, jehož cestující si 
ho museli na nádvoří sami roztlačit.

Večerní zábavu pak zajistila skupina Hamrla 
Boys. Děkujeme všem malým i velkým návštěvní-
kům, kteří s námi v tento den pobyli a kteří nás při-
šli podpořit. Velké díky posíláme také obci Telnice 
za podporu a restauraci U Seňora za to, že se po celý 
den starala o občerstvení.

Rodina Křížova

Retro kino 

Ve dnech 21. a 22. srpna se na sokolovně v Telnici 
odehrálo netradiční letní retro kino. Myšlenka se 
u mě zrodila již před rokem na podobné akci. Došel 
jsem ale k názoru, že by to chtělo nějakou klasiku, 
a ne současné české filmy a pohádky. A tak vznikl 
nápad na „retro kino“. Jaké filmy však vybrat? 

Jako pohádku jsem vždycky měl moc rád S čerty 
nejsou žerty. A tak se v pondělí 21. srpna na plátně 
objevila Dorota Máchalová s mlynářem Petrem 
a nešikovným čertem Jankem. Během filmové 
projekce se podávaly výborné buchtičky s vanilo-
vým krémem, které upekla naše telnická Dorotka 
(Monča Součková). Za to jí moc děkuji. Po předsta-
vení proběhla soutěž o hodnotné ceny. 

Druhý den, 22. srpna, jsem při výběru filmu tak 
trochu myslel i na starší část publika. Postřižiny – 

filmová klasika s Jaromírem Hanzlíkem a Magdou 
Vašáryovou – se nikdy neokoukají. I přes menší 
nepřízeň počasí byla účast ucházející. K občerstvení 
se tentokrát podávalo filmové pivo z Dalešic,  
které určitě potěšilo každého znalce zlatavého  
moku. 

Za mě bych celou akci shrnul takto: Bylo to pěk-
né posezení u dobrého moučníku a skvělého piva za 
přítomnosti české filmové klasiky. Poděkování patří 
obci Telnice za finanční podporu a Sokolu Telnice 
za poskytnutí areálu.

Tomáš Sobotka

Koncert skupiny 
Lehká noha 

V sobotu 26. srpna pořádala obec Telnice koncert 
skupiny Lehká noha. Zúčastnilo se ho asi 60 přízniv-
ců kapely, která představila vlastní tvorbu s českými 
texty a hudbou s prvky rytmického blues, swingu, 
rocku, reggae a ska. Celý večer probíhal v pohodové 
atmosféře a kdo chtěl, tak se bavil. Večerní bouřka 
a déšť naštěstí přišly až po skončení hudební pro-
dukce. Děkujeme restauraci U Seňora za přípravu 
občerstvení, TJ Sokol Telnice za poskytnutí areálu 
a všem, kdo přišli, za jejich zájem a podporu. Už 
nyní se těšíme na další podobné akce. 

Za pořadatele Leona Bímová
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každý vybral trasu, která mu nejvíce vyhovovala. 
Někteří se vydali přímo do Harrachova, někdo zvolil 
návštěvu polského městečka a ti nejrychlejší stihli 
oboje. Unaveni, ale plni zážitků jsme se sešli na  
parkovišti nedaleko Mumlavských vodopádů,  
které jsme si také prohlédli. Autobusem jsme se pak 
vrátili na místo našeho ubytování v Kořenově.  
Po večeři jsme opět poseděli při kytaře a zhodnotili 
naše putování krásnou přírodou Krkonoš  
a Jizerských hor.

V neděli dopoledne jsme se vypravili na nejstarší 
českou kamennou rozhlednu Štěpánka, jejíž stavba 
byla ve výšce 958 m zahájena v roce 1847 a dostavě-
na byla v roce 1892. Podívali jsme se také do muzea 
a majáku Járy Cimrmana a po obědě jsme pak odjeli 
domů.

Děkuji všem za dochvilnost při odjezdech na-
šeho turistického autobusu a Pavlovi Koutnému za 
krásnou hru na kytaru, která vykouzlila příjemnou 
atmosféru při našich večerních posezeních. Všem 
gratuluji k našlapaným kilometrům a těším se na 
vás na některém z naších dalších výletů, které se pro 
vás pokusím připravit.

Zdeněk Kubíček

Prodloužený víkend 
v Jizerských horách

V pátek 1. září jsme se vydali se skupinou telnických 
zájemců na třídenní výlet do Jizerských hor. První 
den jsme navštívili výrobnu tradičních vánočních 
ozdob v Poniklé a podívali jsme se i do pěkného 
muzea krkonošských řemesel, které se nachází 
nedaleko. A protože jsme měli dost času, svezli jsme 
se vlakem z Tanvaldu do Harrachova. Byla to pěkná 
projížďka po trati dlouhé 12 kilometrů. Cestou vlak 
projel pět tunelů, z nichž nejdelší měřil 940 metrů. 
Přejeli jsme 26 metrů vysoký most, který spojuje 
Jizerské hory a Krkonoše. A na prvních sedmi kilo-
metrech trati jsme překonali převýšení 235 metrů. 
V Harrachově jsme pak nasedli do našeho turistic-
kého autobusu a odjeli na ubytování do Kořenova. 
Večer jsme si zazpívali při kytaře a příjemně  
unaveni jsme se odebrali nabírat síly na sobotní 
výšlap.

V sobotu ráno nás autobus zavezl na parkoviš-
tě dva kilometry od vodopádů nedaleko pěkného 
polského městečka Szklarská Poreba. K vodopádům 
vystoupali všichni účastníci zájezdu, a potom si již 
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Pět roků Hudební 
školy Yamaha 
v Telnici

Zdá se to neuvěřitelné, že uplynulo už pět roků od 
chvíle, kdy se více než dvě desítky telnických rodičů 
s dětmi účastnilo ukázkové hodiny programu První 
krůčky k hudbě na orlovně. Zdálo se, že nejen rodi-
če, ale i jejich děti tehdy odcházeli domů nadšení 
moderním přístupem k získání malých dětí pro 
hudbu.

A pak následovala každoroční výuka předškol-
ních dětí v přítomnosti rodičů – nejprve v Prvních 
krůčcích (děti od 2 do 4 let), později v Rytmických 
krůčcích (děti od 4 do 6 let), a v Robátkách (děti 
od 4 do 18 měsíců), výuka starších ve hře na key-
board, zobcovou flétnu nebo výuka populárního 
zpěvu – i zde se žáci učili ve skupinkách, což je pro 
ně zajímavější a lákavější. Výuku nenavštěvovaly jen 
telnické děti, ale hlásil se stále větší počet zájemců 
dojíždějících z okolních vesnic. Každoročně násle-
dovala přehlídka získaných dovedností dětí o Vá-

nocích a na závěr školního roku. Besídky se konaly 
nejprve v malém sále orlovny, později – kdy se výuka 
přesunula z orlovny do menší učebny na faře – byly 
besídky ve velkém sále na faře. Časem se větší počet 
rodinných příslušníků sotva vešel do sálu U Laštův-
ků. A závěrečné přehlídky získaných dovedností dětí 
se poslední rok konaly i venku za farou. Přestože 
se počet místních dětí HŠ Yamaha poněkud snížil, 
vynahrazovali to žáci z okolí, kterých stále přibývá.

O letošních letních prázdninách pořádala Hu-
dební škola Yamaha na faře v Telnici první, zkušební 
příměstský tábor. Byl určen všem dětem předškol-
ního věku bez ohledu na to, zda jsou či nejsou žáky 
hudební školy Yamaha. Přihlášky přišly z Telnice 
i širokého okolí. A tak v létě farní úřad ožil dět-
skými hlásky, hudbou a písněmi, a to jeden týden 
v červenci a jeden týden v srpnu. Hrálo se a zpívalo 
nejen v učebně na faře, ale i ve venkovním prostoru 
mezi farou a kostelem. Ti, kteří šli navštívit své nej-
bližší na místo jejich posvátného odpočinku, se asi 
nestačili divit. Děti překvapovaly nejen paní učitel-
ku a její pomocníky, ale i tyto kolemjdoucí. Perfekt-
ně zvládaly pohyb při hudbě – rychle jako včelky 
dokázaly házet míčky z bazénku do krabic podle 
barev (poslech skladby Včela), tančit s nafouknutý-
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Seniorská olympiáda
Poslední den měsíce května byl pro seniory nejen 
z naší obce speciální: konal se druhý ročník senior-
ské olympiády, tentokrát v obci Lelekovice. Ráno po 
osmé hodině jsme se seniory z Újezdu u Brna mířili 
autobusem spolu s naší paní starostkou směrem 
na Brno. V Králově Poli jsme přibrali další seniorky 
a dojeli na místo konání v Lelekovicích. V budově 
požární zbrojnice jsme se připravili a v amfiteátru 
hned za ní proběhlo slavnostní zahájení. 

Všech 22 týmů bylo srdečně přivítáno naším 
bývalým starostou panem Františkem Kroutilem. 
Představil nám starostu Lelekovic Aleše Mikauše, 
dále olympionika Filipa Ospalého a skupinu žáků 
s paní učitelkou, kteří akci zahájili naší hymnou za 
doprovodu klavíru. Sklidili za to potlesk všech zú-
častněných. Slavnostní pocit byl umocněn hořícím 
olympijským ohněm. Žáci ještě zazpívali a zatančili. 
Další důležitou osobou, která organizovala celou 
akci, byla naše vedoucí z KLASu, paní Mgr. Tereza 
Kozderová. Zástupci družstev obdrželi harmono-
gram olympijského dne a také orientační rozpis 
jednotlivých disciplín. Z našeho KLASu se zúčast-

mi balónky (Tanec nafukovacího balónku), jezdit 
vláčkem (Jede moje lokomotiva), zpívat lidové písně 
a při tom tleskat rytmus, nebo pohybem ztvárnit 
obsah písně (porozumění zpívané písně). Nechy-
běly relaxační aktivity – hledání ztracených notiček, 
které vítr rozházel po zahradě, nebo zdolání trasy 
po zdravotních nášlapech, přecházení lávky přes 
„potok“ či skákání panáka před základní školou. 
Dvě hodiny výuky hudby denně byly zcela dostaču-
jící, a tak se děti těšily na tu poslední, oddychovou 
část dne, kdy měly k dispozici obrovskou stavebnici, 
kterou po příchodu rodičů nerady opouštěly. A tak 
stanovených pět táborových dnů skoro nestačilo…

Věříme, že obliba letního hudebního tábora po-
roste. Příští rok bychom program chtěli ještě oboha-
tit dalšími aktivitami a prodloužením během dne, 
aby mohli rodiče v klidu pracovat.

Jménem vedení naší hudební školy děkujeme 
všem rodičům, kteří nám dávají důvěru k tomu, 
abychom rozšířili hudební vzdělání dětí, jejich hu-
dební dovednosti a naučili je aktivně vnímat hudbu 
jako součást běžných dnů. 

Božena Küfhaberová, učitelka HŠ Yamaha
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nilo 13 seniorek a do počtu šestnácti jsme družstva 
doplnili panem Václavem Burkem, Karlem Buch-
tou a na poslední chvíli námi osloveným Ing. Jiřím 
Dudákem. Ještě jednou jim děkujeme za ochotu se 
s námi zúčastnit. 

Takže jsme tvořili čtyři družstva po čtyřech 
osobách. Názvy byly různé i dost vtipné. Po zahá-
jení se postupně vystřídalo osm disciplín s názvy: 
Olympijský kvíz, Florbalové střely, Hlavolamy, Vodní 
střiky, Motýlci, Štafeta v pohybu a Básnické stře-
vo. Kolem poledne jsme se vystřídali u oběda. Vše 
probíhalo pohodově, bez stresu. Přálo nám i počasí, 
o dodržování pitného režimu se starali žáci místní 
základní školy. I kávu bylo možno si uvařit a ob-
čerstvit se napečenými koláčky. Po půl třetí jsme 
se všichni shromáždili opět v příjemném prostře-
dí amfiteátru, kde se nesla hudba se zpěvem, plál 
oheň a čekalo se na vyhlášení výsledků. Příjemné 
pro všechny soutěžící bylo, že obdrželi památeční 
medaili a také diplom. Potvrdilo se, že není nutné 
zvítězit, ale zúčastnit se! S pocitem dobře prožitého 
dne se dostavila i mírná únava a někteří už spekulo-
vali, kdeže se uskuteční příští olympiáda, třetí v po-
řadí. Po rozloučení nám bylo nabídnuto opékání tzv. 
štulpáčků u ohně. My jsme se ale společně s újezd-
skými rozhodli pro odjezd. Akce našeho KLASu byla 
zakončena na sokolovně – děkujeme paní starostce 
za pozvání. Všem organizátorům ještě jednou děku-
jeme. A díky patří i vám všem, kteří jste soutěžili!

Za KLAS Marie Fialová

Setkání Klubu  
aktivních seniorů 

V úterý 23. května se KLAS sešel v počtu třinác-
ti seniorek, pět se omluvilo. V zasedací místnosti 
obecního úřadu jsme přivítaly naši vedoucí z orga-
nizace Spokojený senior – KLAS, paní Mgr. Terezu 
Kozderovou, která nám představila přednášející, 
fyzioterapeutku Mgr. Hanu Filipovou. Ta se sítí 
KLASů dlouhodobě spolupracuje a k nám přijela se 
seminářem „Každý pohyb se počítá“. Seminář byl 
zaměřen na pohyb v seniorském věku a na mož-
nosti cvičení v domácím prostředí. Cílem fyziote-

rapeutického cvičení je udržování nebo zlepšení 
fyzické kondice, pohybu a rovnováhy. Je známo, že 
schopnost udržovat fyzickou kondici také zlepšuje 
psychickou a sociální pohodu. Senioři si doporu-
čenými cviky zlepšují koordinaci, vytrvalost, sílu 
a rozsah pohybu. Pomůckami při některých cvicích 
nám byly kolíčky na prádlo, částečně nahuštěný míč 
nebo plastový létací talíř. Během jednotlivých cviků, 
z nichž některé mohly být náročnější na „spolu-
práci“ s mozkovými hemisférami, jsme se i bavily 
a snažily se o co nejpřesnější provedení s ohledem 
na naše možnosti. Dvouhodinovka rychle uběhla. 
Během cvičení jsme samozřejmě dbaly i na pitný 
režim a odpočinek. Paní terapeutka cvičila, kont-
rolovala i chválila. Cvičila s námi (kromě několika 
focení) i naše vedoucí. Cvičení proběhlo v pohodo-
vé atmosféře, dozvěděly jsme se o mnoha cvicích, 
které mají příznivý vliv na funkci našich kloubů, 
svalů, krevního oběhu i pozitivního myšlení. Máme 
motivaci ke na cvičení doma i v klubovně (jen se 
správně vybavit). Děkujeme oběma ženám za zpro-
středkování a názornou ukázku cvičení pro seniory. 
Paní Filipová sklidila potlesk, poděkování od pří-
tomných a malou pozornost od vedení obce. 

V úterý 13. června se členky KLASu v obvyklý čas 
shromáždily před budovou obecního úřadu. Při-
vítaly jsme naši vedoucí, Mgr. Terezu Kozderovou 
z Brna, která se nám stala školitelkou v tzv. nordic 
walking, neboli chůzi s trekovými holemi. Všem 
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Poslední úterý před prázdninami jsme se 
v KLASu sešly u tématu léčitelství. Po úvodním 
přivítání nám paní Darka rozdala soubor receptů, 
jehož barevné provedení jistě podpoří chuť do 
častého pečení! Darko, ještě jednou srdečné díky! 
Naší kronikářce jsme předaly diplomy ze seniorské 
olympiády, které uloží mezi ostatní fotodokumen-
taci KLASu. Ještě jsme na olympiádu zavzpomína-
ly při četbě básně složené s použitím pěti zada-
ných slov. V souvislosti s hlavním tématem, kterým 
bylo (někdy poněkud problematické) léčitelství, 
jsme si připomněly významné postavy jako třeba 
Marie Treben, p. František Ferda, Jan Mikolášek 
nebo p. Jiří Pleskač, známý z někdejšího rozhlaso-
vého pořadu ČRo „Apetýt“. Mnohé z nás nedávno 
shlédly film Šarlatán v hlavní roli s Ivanem Troja-
nem, který pojednával o léčitelské činnosti Jana 
Mikoláška. Pohled na léčitelství zkreslují různé 
okultní praktiky, démonické symboly apod. Ty do 
léčitelství samozřejmě nepatří. Z naší praxe máme 
vyzkoušené účinky různých bylin, v podobě čajů, 
tinktur, obkladů aj. Víme, že mají nezastupitelné 
místo při léčení zdravotních problémů. Cvičení 
pozornosti a soustředění pak proběhlo u pra-
covního listu. Rozešly jsme se s přáním pěkných 
prázdninových dnů.

Za KLAS Marie Fialová

nám zkontrolovala trekingové hole a většině z nás 
nastavila potřebnou výšku. Poté jsme se vydaly Rů-
žovou ulicí a došly do parku u rybníka. Počasí nám 
přálo a většinu času jsme strávily právě tam. Trekin-
gové (trekové) hole můžeme v posledních letech 
hodně vidět, a to napříč generacemi. Mají mnoho 
předností, zejména tu, že při chůzi pomohou zapo-
jit horní část těla, což znamená, že kromě odlehčení 
nohou pozitivně ovlivňují i kardiovaskulární systém. 
Využívají se nejen při zdolávání větších výšek, ale 
i při obyčejné pěší turistice. I taková delší procházka 
je s těmito holemi jistější, zvláště pro starší osoby, 
které mají byť i menší problém s chůzí. Trekingo-
vé hole jsou ale využívány i mladší generací. Na 
místě proběhlo seznámení teoretické, ale hlavně 
praktické. Několikrát jsme si ověřovaly správnost 
držení těla a dozvěděly se o možných chybách, 
které by nás mohly poškozovat. Řekly jsme si také 
o výhodách lehkých skládacích holí a to, že chůze je 
nejdostupnější druh sportu, který je dostupný i pro 
lidi s částečným pohybovým hendikepem. Část 
dvouhodinovky byla vyplněna hrou, při níž se 
uplatnil nejen pohyb, ale také odhad vzdálenosti, 
sčítání a soutěživost družstev. Padl návrh požádat 
šikovného muže z pracovní čety o výrobu dvanácti 
kolíků a jednoho válce z měkkého dřeva. Možná až 
bude méně práce by se to mohlo uskutečnit. Naší 
vedoucí jsme v závěru poděkovaly, popřály jsme jí 
pěkné dny volna a rozešly se domů.
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Život telnické 
farnosti 
v letních 
měsících
Od uzávěrky posledního vydání 
Telnického zpravodaje se v naší 
farnosti udála řada zajímavých akcí 
a aktivit, které jistě stojí za zmínku. 

V pátek 9. června 2023 jsme osla-
vili svátek Těla a Krve Páně (Boží 
Tělo), při této příležitosti požehnal 
pan farář naší vesnici. Ještě týž den 
večer se přišli Katka a Jirka Chudí ze 
Sokolnic na faru podělit o spoustu 
zajímavých vzpomínek na svou 
pěší pouť do tradičního cíle mnoha 
poutníků: Santiaga de Composte-
la. Bylo zajímavé si vyslechnout 
historky, které je potkaly na cestě 
samotné, ale i shlédnout krásné 
fotografie z mnoha úžasných míst, 
která při své pouti potkali. I z naší 
farnosti se letos někteří tímto smě-
rem chystali, a tak jim přišly vhod 
i rady a doporučení, jak by se dala 
známá svatojakubská pouť dobře 
zvládnout. Všichni přítomní ocenili 
nadšení a ochotu, s jakou oba man-
želé ke svému vyprávění přistoupili. 
Děkujeme!

Léto v naší farnosti přivítalo 
slavné telnické hody. Náš farní 

kostel se o hodové neděli 25. června 
2023 zaplnil krojovanými stárky, ale 
i návštěvou z partnerské obce Cífer, 
přičemž výpravu na mši svatou vedl 
pan starosta Maroš Sagan se svojí 
chotí, sám dokonce také v cífer-
ském kroji. Se vší parádou jsme tak 
mohli oslavit svátek patrona naše-
ho kostela, farnosti a vlastně i celé 
naší vesnice.

Záhy po telnických hodech jsme 
pro děti uspořádali táborák na 
ukončení školního roku, přičemž 
jsme se tím symbolicky také roz-
loučili se mšemi zaměřenými pro 
děti, které jsme v průběhu deseti 
školních měsíců chystali pravidelně 
každé úterý. Při nich se průběž-
ně střídalo šest katechetů, kteří 
si připravovali svá povídání, hry, 
někdy i krátké divadelní scénky na 
různá zajímavá témata. Děti také 
zpívaly a někdy i při tom i tancova-
ly. V průběhu školního roku se pak 
také některé účastnily vyučování 
náboženství, přípravy na první sva-
té přijímání, ale také pravidelných 
ministrantských schůzek a taneční-
ho a pěveckého kroužku. U rozluč-
kového táboráku se nejen pořádně 

zpívalo a hrálo (děkujeme kapele 
Dva a půl švagra), ale děti si mohly 
opékat špekáčky, hrát různé běhavé 
hry a prostě si užívat blížících se 
letních prázdnin.

To ministranti si na závěr roku 
uspořádali adrenalinovou rozlu-
čku, když se ve čtvrtek 29. června 
2023 utkali v brněnské Lasergame 
areně o titul nejlepšího bojovníka 
v této oblíbené hře. Na jednadva-
cet bojovníků se do toho pořádně 
opřelo. Po vyrovnaných kvalifikač-
ních kolech přišlo na řadu finále 
těch nejlepších a v nich uspěli 
tito borci: mezi mladšími zvítě-
zil Vasil Svyško, druhý byl Adam 
Horák a třetí Samuel Trávník. Starší 
kategorii ovládl Ondřej Zapletal 
před Václavem Kroutilem a To-
mášem Blažkem. Děkujeme všem 
klukům za celoroční docházku na 
ministrantských schůzkách a fair 
play. Velké díky za podporu všem 
rodičům a také otci Oldřichovi za 
veškerou podporu.

Dne 5. července se řada našich 
farníků vydala na mariánský poutní 
zájezd po významných poutních 
místech našeho okolí. Jednotlivé 

Průvod Božího Těla s požehnáním Telnici

Opravy chodníků na kostelním nádvoří
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října 2023 v Telnici. Více informací 
o možnosti přihlášení získáte na 
www.farnosttelnice.cz. 

Ministranti už na 4. listopad 
připravují tradiční Ministrantskou 
olympiádu, která se uskuteční 
v prostorách sokolovny, sportovní 
haly a orlovny. Všichni jste srdečně 
zváni!

V letních měsících jsme se 
pustili do opravy chodníků na 
kostelním nádvoří, za spoluprá-
ci děkujeme Semenovi Svyškovi 
a jeho spolupracovníkům. V závěru 
letošního roku bychom se ještě 
rádi pustili do opravy fasády farní 
budovy. Všem, kteří nás v tom-
to díle budou podporovat, ať už 
finančně, materiálně či modlitbou, 
předem děkujeme.

Všem čtenářům zpravodaje 
vyprošujeme Boží požehnání nejen 
pro období babího léta, ale i do 
všech podzimních dnů.

František Kroutil,  
jménem telnické farnosti

cíle jsou jistě známé mnohým: 
Sloup, Křtiny a Vranov u Brna. 
Organizace se ujala osvědčená 
paní „delegátka“ Anna Nečasová 
a spolu s panem farářem Oldřichem 
Chocholáčem provedli zaplněný 
autobus Aloise Hrdličky mariánský-
mi duchovními klenoty naší diecé-
ze. Farní život dále v červenci mimo 
jiné pokračoval dvěma dětskými 
tábory: ministrantským a dívčím, 
o nichž je řeč v samostatných člán-
cích. Jsme rádi, že tyto tábory mů-
žeme pořádat a že si je děti vždycky 
pořádně užijí. 

Srpen se nesl ve znamení ohrom-
ného celosvětového setkání mláde-
že v portugalském Lisabonu, kam 
se vydalo také sedm statečných 
mladých lidí z naší farnosti. Setkali 
se nejen s papežem Františkem, ale 
i s více než milionem křesťanů ze 
všech koutů naší zeměkoule. Vrátili 
se obohaceni mnoha zajímavými 
zážitky a duchovně naplněni, jak 
o tom sami referují ve své vlastní 
reportáži. Těšíme se, že se třeba 
brzy uskuteční společná beseda, 

při které by nám povyprávěli něco 
zajímavého o své pouti.

O druhé srpnové neděli jsme se 
vydali na tradiční pouť do neda-
lekých brněnských Tuřan k Panně 
Marii v trní, resp. do poutního 
chrámu Zvěstování Panny Marie. 
Někdo do Tuřan vyrazil osobní mo-
torovou či hromadnou dopravou, 
někteří dodrželi tradici jízdy na kole 
či dokonce šli pěšky. Mši svatou pro 
poutníky sloužil otec Oldřich, který 
na jejím úvodu požehnal připra-
veným květinám a bylinám. Dě-
kujeme všem za společnou poutní 
oslavu slavnosti Nanebevzetí Panny 
Marie, která každoročně připadá na 
15. srpna. 

Na podzim čeká naši farnost 
dlouho dopředu ohlašovaný semi-
nář Život v Duchu, který se zamě-
řuje na prohloubení víry. Je určený 
všem pokřtěným, kteří cítí, že ve 
svém duchovním životě potřebují 
zásadní změnu – upevnění osob-
ního vztahu s Bohem a odstranění 
všeho, co tomuto vztahu překá-
ží. Seminář bude probíhat od 5. 

Společná fotografie krojovaných po hodové mši svaté
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Ministrantský  
tábor  
v Konicích 
Náš letošní ministrantský tábor 
v Konicích u Znojma začal velmi 
slavnostně. Po příjezdu jsme se po-
zdravili s otcem biskupem Pavlem, 
který spolu s dalšími kněžími slou-
žil poutní mši svatou v tamním kos-
tele sv. Jakuba. A my jsme při této 
mši v hojném počtu ministrovali. 
Po mši svaté jsme se spolu vyfoto-
grafovali a v dálce mohli pozorovat 
rychle se šířící letní požár obilného 
pole někdy mezi námi a Znojmem, 
naštěstí byli nakonec hasiči rych-
lejší.

Po celý týden nám panovalo příz-
nivé počasí, velká vedra se nedosta-
vila, celkem příjemné teploty občas 

doprovodil deštík. A tak jsme se 
mohli poměrně dobře držet našeho 
připraveného programu, který se 
nesl v duchu Starého zákona. Díky 
tomu, že už je covidová doba za 
námi, vrátila se klukům oblíbená 
hra vyměňovačka, při níž se týmy 
našich táborníků postupně sezná-
mí s velkou částí vesnice. První den 
patřil tematicky Josefu Egyptskému, 
a tak jsme třeba stavěli sýpky na 
obilí či faraonovy paláce v nedale-
kém lesíku. Nechyběl samozřejmě 
ani táborák, ostatně každý druhý 
den jsme se spolu večer setkávali 
právě u ohně.

O Mojžíšově úterý se kluci sezná-
mili nejen s desaterem, ale poctivě 
v dešti šlapali čtyři kilometry do 
Znojma. Cestou si připomněli 
putování Izraelitů pouští a svýma 
bosýma nohama přebrodili roze-
vřené Rudé moře (pardon, Dyji). 
Tento vodní adrenalin nikomu 

neuškodil… Pak jsme se vydali 
poznávat krásy historického města 
Znojma. Děkujeme místnímu 
děkanství za milé přijetí a občer-
stvení. No, aby vody nebylo ten 
den málo, šli se kluci vykoupat do 
tamního moderního koupaliště. 
Paráda, ani tady se nikdo neuto-
pil. Celodenní výlet byl zakončen 
společnou dětskou mší s panem 
farářem Laďou, na který navázal 
táborák s jednou místní rodinou. 
Tatínek nám vesele hrál tábornické 
písničky, maminka zpívala a jeden 
ze synů (Filip) se rozhodl od ná-
sledujícího dne přidat k našemu 
táboru, který pobýval na konické 
faře. To byla skvělá zpráva, doplnil 
tak naše stavy na 20 účastníků. 

Středa patřila hrdinovi jménem 
Jozue. A s tímto slavným a požeh-
naným vojevůdcem jsme zvládli 
lesní průzkumnou hru a taky oblí-
benou vlajkovanou. Navštívil nás 
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porazili, byť nás to stálo spoustu sil 
a málem i zranění našich nejlepších 
hráčů. Přesto moc děkujeme, že si 
na nás místní mladí sportovci udě-
lali čas. To už jsme se ale chystali na 
vyhlášení výsledků naší celotáboro-
vé hry, při které se na prvních třech 
místech umístili v mladší kategorii 
1. Robert Ozorovský, 2. Marek Ozo-
rovský, 3. Samuel Trávník a ve starší 
kategorii 1. Ondřej Číhal, 2. Petr 
Gabrhel ml., 3. Jakub Václavek.

Zajímavé bylo, že o obou prvních 
místech musel rozhodnout nako-
nec vědomostní rozstřel vždy mezi 
oběma nejúspěšnějšími táborníky. 
Mezi týmy zvítězili červení, jejichž 
jméno znělo Rudí dragouni. Gra-
tulace všem, nejen vítězům, ale 
i všem ostatním zúčastněným za 
fair-play hru. A vůbec, celý tábor 
se nesl na vlně pohody a kamarád-
ských vztahů. Věříme, že si tyto pěk-
né vzpomínky přinesou kluci nejen 
domů, ale do svých životů. Kromě 
zúčastněných ministrantů děku-
jeme také všem vedoucím a ku-
chařům: jáhnovi Jendovi Huskovi, 
Mirkovi Horákovi, Patrikovi Husko-
vi, navíc také strašidlům: Františku 
Kroutilovi ml., Jakubovi Chovancovi 
a Petru Gabrhelovi st. Zvláštní po-

také telnický pan farář otec Oldřich 
a společně jsme slavili mši svatou 
v největším chrámě na světě: přímo 
v lese. 

Samsonův čtvrtek předznamenal 
už podle jména legendárního siláka, 
že nás čeká spousta silových disci-
plín. Začali jsme ale na místním hři-
šti tradičně oblíbeným baseballem 
a také rozběhaným „Člověče, nezlob 
se“. Poté jsme vyrazili na cestu do 
Chvalovic a jejich sportovního areá-
lu, kde se kluci v různých věkových 
kategoriích porovnávali v rozmani-
tých atletických a fyzicky náročněj-
ších sportech. Po jejich zvládnutí 
nás opět přivítalo Znojmo a s ním 
i hasičský záchranný sbor, jehož čle-
nové nám představili nejen kus své 
práce, ale nechali nás i cvičně hasit 
hořící hospodu. Mokrá byla nejen 
hospoda, ale i všichni, kteří jsme 
zrovna stáli okolo… Od ochotných 
hasičů vedly naše cesty do Laserga-
me areny, ve které se odehrál veliký 
souboj skoro na život a na smrt.

Král David se nám stál pátečním 
hrdinou, a to nejen tím, že porazil 
Goliáše. Na památku slavného ví-
tězství na obřím Pelištejcem si kluci 
vyrobili také takové pastevecké pra-
ky a soutěžili v jejich používání. Jen 

jsme je museli odhánět od oken sou-
sedních domů, dobře to dopadlo. 
Vyzkoušeli si ale také luky a šípy, též 
dobové bojové vybavení. Král David 
byl ale znám také svým hudebním 
a básnickým nadáním, a tak jsme si 
všichni užili čtyři krásná divadelní 
představení na starozákonní témata, 
ale také vlastní poetickou tvorbu. 
Kluci se také dočkali vytouženého 
fotbalového turnaje a mírně upra-
veného ragby, jsme rádi, že se při 
tom nikomu nic nestalo. Král David 
dokázal v noci překvapit svého před-
chůdce a pronásledovatele Saula, 
a tak jsme si noční hru zahráli i my. 
Díky několika ochotným spolu-
pracovníkům jsme s jednoduchým 
tématem zvládli dětem připravit 
netradiční zážitky…

O sobotě jsme se seznamovali 
s moudrým Šalamounem, synem 
krále Davida. Táborníci luštili různé 
hádanky a rébusy, pustili jsme se do 
tolik očekávané hry Atentát, která 
již několik dní vyhlížela vhodné 
počasí. Jelikož nám místní kluci 
přislíbili přátelské fotbalové utkání, 
vydali jsme se na hřiště a chvílemi 
v horkém slunci a mezi kapkami 
deště jsme se poměřili v této tradič-
ní hře. V obou utkáních jsme místní 
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děkování patří Vaškovi Kroutilovi, 
který se osvědčil jako hlavní vedou-
cí našeho tábora. Díky vyřizujeme 
také všem rodičům a podporovate-
lům, zvláštní díky Pavlu Zapletalovi, 
ale také všem kněžím: Ladislavu 
Bublánovi, Marianu Huskovi a Ol-
dřichu Chocholáčovi, nakonec i sa-
motnému brněnskému biskupovi. 
Děkujeme také konické farnosti za 
milé přijetí a krásnou spolupráci.

František Kroutil,  
jménem vedoucích tábora

Farní dívčí 
tábor 
Letošní Farní dívčí tábor se konal, 
stejně jako loňský rok, ve Velkém 
Újezdě u Olomouce. Naším skuteč-
ným útočištěm však byla středověká 
Praha. Dostalo se nám obrovské cti, 
když nás Karel IV. pověřil správou 
země, dokud se nevrátí z dalekých 
cest. Na jeho příkaz jsme vybu-
dovaly univerzitu, obnovily most, 
vystavěly město, učily se od svě-
toznámých umělců i řemeslníků, 
a dokonce se stihly vycvičit v boji. 

Nebojte se. Vše proběhlo ve vší po-
čestnosti a v souladu se zákonem. 
Povolení na tyto stavby jsme si byly 
vyřídit u samotného papeže v Římě. 
A než se setkáme zase za rok, bude-
me si krátit chvíle naším chorálem 
– Hoja hoj, hoja hoj!

Barbora Piknová, za vedoucí  
a účastníky tábora

 

Světové dny 
mládeže  
v Lisabonu
Již od roku 1985 se čas od času 
konají Světové dny mládeže. Je to 
obrovská akce, při které se sjede na 
jedno místo spousta mladých věří-
cích lidí a kam pak přijede i papež. 
Na letošní rok pozval Svatý otec 
mládež do Lisabonu, hlavního měs-
ta Portugalska, a to na 1.–6. srpna. 
Sedmičlenná výprava z naší farnos-
ti ve složení Anežka Gabrhelová, 
Barbora Piknová, Jaroslav Zavadil, 
Karolína Gabrhelová, Michaela Za-
vadilová, Václav Kroutil a Veronika 
Zapletalová podpořila svou přítom-

ností více jak 1,5milionové shro-
máždění. V Lisabonu jsme se mohli 
účastnit nejrůznějších přednášek, 
show, koncertů a jiných aktivit, 
během kterých jsme se seznamo-
vali s věřícími z celého světa. Prošli 
jsme si tam různá zajímavá místa 
a jeden den jsme dokonce navštívili 
Porto. Hlavními body celého pro-
gramu byly uvítací a závěrečná mše 
se samotným papežem Františkem 
a pouť do parku Tejo s noční vigilií. 
Po dobu celého týdne, kdy Světo-
vé dny mládeže probíhaly, jsme 
z mladých lidí pociťovali víru, která 
nás, přes všechny kulturní rozdíly, 
spojuje. Portugalci byli, jakožto 
hostitelská země, velice přátelští 
a vstřícní. Akci jsme si užili a odvez-
li si i spoustu nových zkušeností. 

Barbora Piknová a Jaroslav Zavadil,  
jménem všech účastníků
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tění na 6. místě rozhodla těsná prohra s Vršovicemi. 
Sestava a góly: M. Klimeš 63, S. Moucha 54, T. Palán 
37, T. Holásek 26, V. Schneiderová 19, D. Horák 10, 
E. Demková 9, D. Ondráček 6.

Konečné umístění našich družstev na turnaji, 
tedy 10., resp. 6. místo, bylo méně příznivé, než 
potenciál obou družstev umožňoval. Nicméně 
právě takové vypjaté zápasy, které hráči absolvovali, 
posunou týmy k větší odolnosti pro utkání budoucí. 
Házenkářský turnaj v Litovli s sebou nese mimo zá-
pasů také společné zážitky z doprovodného progra-
mu nebo seznámení s hráči z jiných týmů během 
volnočasových aktivit. Chceme, aby házená naše 
hráče bavila a byla pro ně stále tou zábavnou hrou 
s kamarády, i když třeba někdy o poháry.

Následující den po turnaji společně ukončily 
sezónu v sále naší sokolovny všechny čtyři skupiny 
přípravky a minižáků. Děti si odnesly zasloužené 
odměny za celoroční tréninkové úsilí a následně si 
pochutnaly na řízcích a limonádě. Trofej za největší 
výkonnostní pokrok – skokana sezóny – si odnes-
la Adéla Schneiderová, která bude i v dalším roce 
působit v týmu mladších minižáků. Naopak starší 
minižáky opouští Matyáš Klimeš, Simon Moucha, 
Tomáš Palán, David Horák, Daniel Ondráček a Mar-
tin Průdek, kteří jdou do mladších žáků, a Vanesa 
Schneiderová, Eliška Demková, Viktorie Krčková 
a Barbora Linhartová, které posílí mladší žačky 
v Měníně. Přejeme mnoho úspěchů ve velké házené! 
Děkujeme všem trenérům za jejich práci, rodičům 
za celoroční podporu a restauraci U Seňora za ob-
čerstvení při závěrečném hodnocení sezóny. 

Jan Kuchyňka, oddíl házené Sokol Telnice

Turnaj minižáků 
v Litovli 

Naši mladší a starší minižáci ročníků 2014–15 
a 2012–13 bojovali od pátku 2. června do neděle 
4. června na kvalitně obsazeném turnaji v Litovli. 
Pro letošní ročník byl turnaj rozšířen na 32 týmů. 
V každé kategorii byly týmy rozděleny do dvou sku-
pin, kde se hrálo systémem každý s každým. Podle 
dosažených výsledků se pak skupiny rozdělily na 
dvě části, v nichž se hrálo systémem play-off – čtvrt-
finále, semifinále, zápas o umístění.

Mladší minižáci odjeli na turnaj v kombinované 
sestavě s několika hráči, kteří se soutěžními turnaji 
nemají zkušenosti. Postupně jsme se utkali s Vršo-
vicemi, Velkou Bystřicí, slovenskou Šaľou, Ivanči-
cemi, Žeravicemi, Velkým Meziříčím a Olomoucí 
HBC. Protože jsme v této skupině prohráli s favori-
ty, a navíc dvakrát těsně podlehli o gól vyrovnaným 
soupeřům, musel se tým spokojit s bojem  
o 9.–16. místo. V play-off jsme jednoznačně pře-
hráli Zoru Olomouc a Ivančice, díky čemuž nás 
opět čekali již jednou poražené Vršovice. Po celém 
turnaji se však již nedostávalo tolik sil a rozhodu-
jící zápas o 9. místo dospěl až k nervy drásajícímu 
sedmičkovému rozstřelu, ve kterém byl šťastnější 
soupeř. Střelecky se tým opíral o L. Strakatého  
a M. Krčka, z nichž první jmenovaný se umístil  
na 3. místě nejlepších střelců turnaje. Sestava 
a góly: L. Strakatý 84, M. Krček 53, T. Strakatý 18,  
A. Schneiderová 15, Š. Horák 9, V. Vylášek 7,  
V. Kuchyňka 6, A. Florian 5.

Zkušené družstvo starších minižáků, přijelo do 
Litovle zhodnotit svůj kvalitní herní projev z uply-
nulé sezóny. Druhá část týmu absolvovala alter-
nativní program v Měníně, kde se ve stejnou dobu 
hrál turnaj v novém herním systému 5+1. V Litovli 
Telnice ve své skupině narazila na Ivančice, slo-
venskou Šaľu, Hostěrádky-Rešov, Litovel, Žeravice, 
Čechy pod Kosířem a HBC Olomouc. Čtyřmi jedno-
značnými vítězstvími si zajistila účast v bojích o 1.–
8. místo. Po prohře ve čtvrtfinále se silným Velkým 
Meziříčím nastoupila v semifinále do odvety proti 
Šaľe. Nepříznivou bilanci ze skupiny však Telnice 
dokázala soupeři oplatit v sedmičkovém rozstřelu, 
který rozhodl vstřelenou brankou a následně chy-
cenou sedmičkou D. Ondráček. O konečném umís-
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www.hazenatelnice.cz, v příštím čísle zpravodaje se 
můžete těšit také na rozhovor s některým z našich 
reprezentantů. 

David Bím, oddíl házené Sokol Telnice

Letní příprava  
mladších žáků 

Na přelomu prázdnin odstartovali mladší žáci So-
kola Telnice svoji přípravu na novou sezónu třemi 
tréninkovými jednotkami týdně. Tři týdny byly za-
měřeny na silový rozvoj. Následovalo letní soustře-
dění, které probíhalo od 21. do 25. srpna v blízkém 
okolí Telnice. 

Počasí nám po celý týden letního kempu přá-
lo. A vzhledem k tomu, že se u kluků snažíme 
o všestranný rozvoj, vyráželi jsme na kolech každé 
dopoledne různými směry od telnické sokolovny na 
tréninky v přírodě. Okolí telnického rybníka, Kobyl-
nice, remízek u Vladimírova anebo třeba i koupaliště 
v Žabčicích, tam všude se dal využít prostor pro kva-
litní fyzickou přípravu bez házenkářských míčů. Kaž-
dé odpoledne, po skvělém obědu v restauraci U Se-
ňora, následovala část čistě házenkářská ve sportovní 
hale v Měníně. Celé letní soustředění se neslo v po-
hodovém a kamarádském duchu. A tak není divu, že 
i jeho zakončení bylo stylové – seznamovací večírek 
stávajících i nově příchozích rodičů se povedl. 

Do nové sezóny vstupují mladší žáci se šestnácti 
kluky na soupisce. Silný ročník 2011 doplňuje sedm 
šikovných kluků ročníku 2012. Opřít se můžeme 
o vyrovnanou dvojici brankářů, ke které se nově 
přidává i třetí. Můžeme tak vychovávat důležitý post 
pro příští sezónu v nižší kategorii. Výškou soupeře 
asi ani letos nepřekvapíme, ale rozhodně hodláme 
každého potrápit svojí rychlostí. Nově příchozí kluci 
skvěle zapadají do našeho konceptu a jistě se brzy 
stanou nedílnou součástí naší hry, kterou bychom 
chtěli bavit diváky. Věříme, že atraktivita mládež-
nické házené tkví v rychlém přechodu do útoku, 
aktivní obraně a nesobecké spolupráci. 

Před startem Jihomoravské ligy, který byl 23. září 
v Hostěrádkách, jsme měli v plánu ještě dva pří-
pravné turnaje. V neděli 3. září jsme vyrazili na jed-

Zleva: Marek Popela, Jakub Horáček, Roman Jahoda

Šampionáty  
s výraznou telnickou 
stopou 

Na začátku srpna letošního roku se sešly největší 
talenty světové házené v Chorvatsku, kde se utkaly 
o titul mistra světa v kategorii dorostu, tedy do 19 
let. Po dlouhé době mezi účastníky nescházela 
Česká republika. Nám udělala, ještě před startem 
mistrovství, velkou radost nominace českého 
týmu, ve které své místo uhájil odchovanec Sokola 
Telnice Marek Popela. Dokonce vedl mužstvo do 
zápasů jako kapitán, a i když nebyl na hřišti tak 
výraznou osobností týmu jako na loňském Euru, 
podílel se svými výkony na konečném 10. místě, 
které je odbornou veřejností považováno za velký 
úspěch.

O měsíc dříve se do švédského Göteborgu 
vypravil o stupeň mladší český výběr, reprezenta-
ce kadetů, tedy hráčů do 17 let. Každé dva roky se 
tam koná otevřené mistrovství Evropy, na němž se 
poprvé na velké akci poměřují se svými vrstevníky 
nejlepší mladí házenkáři. Také před touto akcí jsme 
pozorně sledovali přípravu českého celku a mohli 
jsme se radovat z nominace hned dvou telnických 
kluků. Jakub Horáček odletěl do Švédska v roli 
kapitána a jednoho z lídrů týmu, Roman Jahoda 
jako jeden z nejmladších členů výpravy především 
sbírat cenné zkušenosti. Oba telničtí hráči se uká-
zali na velké scéně v dobrém světle a svou mírou 
přispěli k celkově 9. místu, které je stejně jako 
u dorostenců považováno za velmi dobrý  
výsledek.

Podrobné reportáže i výsledky z obou turnajů 
najdete na našich nových webových stránkách 
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městská sportovní hala, ke které přiléhalo ubytování 
s restaurací. Intenzivně jsme také využili místní par-
čík, který nám poskytoval vyhledávaný stín.

I přes úmorná horka, při kterých odpolední 
teplota vždy přesahovala 30 stupňů a naopak noční 
neklesala pod 20 stupňů, si děti užívaly rozličných 
pohybových her. Na sportovištích jsme se tak mohli 
věnovat základním házenkářským návykům a týmo-
vým hrám. V průběhu celého soustředění probíhal 
turnaj čtyř týmů, které byly složeny z hráčů napříč 
všemi zúčastněnými ročníky. Mladší se tak učili od 
starších a starší zase podporovali týmovost svého 
výběru. Vítězem byli nakonec vyhlášeni Impostoři, 
následovaní Sardinkami, Hranolky a Battle Cats.

Zpestřením přípravy byla tréninková jednotka, 
kterou na místě poskytl krajský trenér Ladislav 
Dvořák. Dalším hostem byl Martin Zeman, který 
celý tým podrobil náročné gymnastické zkoušce od 
základů kotrmelce vpřed až po stojku. Vydali jsme 
se také do Slížan na místní farmu, kde děti studo-
valy faunu, příp. trénovaly skoky do slámy. Děti sice 
přišly o letní retro kino v Telnici, ale nepřišly o po-
hádku S čerty nejsou žerty, kterou jsme jim promítli 
na zeď haly, a dokonce ani o buchtičky s krémem! 
Nechyběly ani oceňované návštěvy zmrzlinového 
stánku.

Soustředění bylo ukončeno v pátek 25. srpna 
již doma na telnické sokolovně lehkým tréninkem 
a vyhodnocením celého týdne. Minikemp odstarto-
val přípravu na novou sezónu, kterou jsme zahájili 
9. a 17. září turnaji v Sokolnicích. Na domácí půdě 
se pak představíme 11. listopadu, kdy se budeme 
těšit i na vaši podporu.

nodenní Házenkářské naděje do Horky nad Mora-
vou a 8. až 10. září nás čekal námi oblíbený třídenní 
Házenkářský festival v Lovosicích. Tyto turnaje se 
konaly po redakční uzávěrce zpravodaje.

Cílem pro novou sezónu je především zdokona-
lovat herní dovednosti s důrazem na detail. Rotovat 
sestavami tak, aby se do hry dostávali všichni hráči 
a co nejdříve se gólově prosazovali nováčci. Číselné 
výsledky jsou přidanou hodnotou našeho snažení. 
V Jihomoravské lize, která bude probíhat turna-
jovým způsobem, bychom rádi do jarní play-off 
části postoupili z předních příček. V plánu máme 
i spoustu turnajů mimo region, abychom se mohli 
potkávat se soupeři, na které běžně nenarážíme. 
Držte nám palce, ať nám zdraví slouží a rádi vás 
uvidíme na tribunách na některém z turnajů. Třeba 
26. listopadu v Telnici.

Martin Žák, trenér mladších žáků Sokola Telnice

Minikemp minižáků 
v Morkovicích 

Na novou sezónu se v letním období připravují také 
týmy minižáků. Každoroční minikemp byl tentokrát 
zahájen již v neděli 20. srpna příjezdem do sportov-
ního areálu v Morkovicích. Byla to naše první zkuše-
nost s tímto místem, ale veškeré poskytnuté záze-
mí se velice osvědčilo. Plně k dispozici nám byla 
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účastnilo celkem osm párů. Hráčské dvojice byly 
rozděleny do dvou skupin po čtyřech párech. Ve 
skupinách se pak hrálo systémem každý s každým. 
Následovala fáze play-off. Z celkového vítězství se 
na závěr turnaje radoval telnický pár Sklenář–Šiller. 
Všichni se skvěle bavili a nikomu se nic nestalo. 
Poděkování patří obci Telnice, za jejíž podpory byla 
akce realizována.

Michal Kubíček 

Soustředění 
Kuželkářského klubu 

Už od roku 2008 probíhá v našem kuželkářském 
klubu soustředění před začátkem sezóny. Nejinak 
tomu bylo i letos, a tak jsme se od 5. do 11. srpna 
společně sešli v táborovém středisku na Borovince 
u Bystřice nad Pernštejnem, abychom se intenzivně 
připravili na nadcházející sezónu. Naše družstvo 
„A“ postoupilo do 3. ligy a většina hráčů tohoto 
družstva ladila formu na zápasy s novými soupeři. 
Nakonec se soustředění zúčastnilo třináct hráčů 
(Mirek pouze jako pozorovatel, protože přijel na 
soustředění o berlích) a další tři členové  
doprovodu.

Každý den jsme navštívili kuželnu ve sportovní 
hale v Bystřici nad Pernštejnem, kde se na nás už 
těšili a poskytli nám opět výborný servis. V odpoled-
ních hodinách probíhala doplňková fyzická přípra-
va formou rekreačních sportů. Došlo i na turistický 
výšlap k Domanínskému rybníku. Letos nám počasí 
příliš nepřálo a první polovina soustředění proprše-
la, takže odpolední program byl většinou ve zname-
ní stolního tenisu a utužování kolektivu při kar-
banu. A když se konečně počasí umoudřilo, mohli 
jsme se „zničit“ při pozemním hokeji a tenisu. 

Po celou dobu vládla tradičně dobrá nálada. Za 
hladký průběh našeho soustředění děkujeme perso-
nálu na kuželně, obsluze v restauraci v penzionu na 
Borovince a v neposlední řadě i děvčatům z dopro-
vodu za chystání výborných večeří. Soustředění 
bylo opět pohodové, plné dobré nálady a došlo i na 
zpěv při kytaře a boomwhackers nebo na promí-
tání filmu. Zase jsme se dobře připravili na novou 

Oproti minulé sezóně došlo k několika ročníko-
vým posunům a také ke změně trenérských dvojic. 
Tým starších minižáků složený převážně z ročníků 
2013 a 2014 povede Jiří Strakatý s Pavlem Florianem 
a tým mladších minižáků složený převážně z roč-
níků 2015 a 2016 povede Jan Kuchyňka s Adamem 
Langerem. V průběhu sezóny budeme také do 
turnajů zapojovat další nadějné házenkáře ročníků 
2016 a 2017 pod vedením Jiřího Bíma, Pavla Ond-
ráčka a Michala Uhera.

Jan Kuchyňka, oddíl házené Sokol Telnice

Tenisový turnaj  
15. července 2023

V letošním roce se konal tenisový turnaj na telnic-
kých kurtech za sokolovnou v sobotu 15. července. 
Za velmi krásného počasí se této sportovní akce 
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ostřílené matadory, kteří se účastní pravidelně již 
několik let, tak i nové zájemce. Letošního ročníku 
se zúčastnilo 26 dvoučlenných týmů z Telnice, 
blízkého okolí, ale také z partnerské obce Cífer, 
odkud přijelo 10 dvojic. Naše podmínky jsou  
zcela amatérské, o to víc se u této hry všichni 
baví. Hrálo se na čtyřech hřištích podle švýcar-
ského systému, takže do posledního zápasu 
nebylo rozhodnuto o vítězi. Nakonec se jimi stali 
manželé Buchtovi z Telnice, pronásledováni  
dvěma dvojicemi z Cíferu. Cíferští hráči mají 
oproti telnickým s touto hrou více zkušeností, 
protože pravidelně několikrát týdně trénují  
v pétanquovém klubu. U nás hraje většina účast-
níků pouze jednou v roce na turnaji nebo občas 
s rodinou doma či na dovolené. Pro všechny 
účastníky byly připraveny diplomy a věcné ceny, 
pro první tři pak poháry. Občerstvení formou 
opékaného špekáčku zpestřilo celé sportovní 
odpoledne. Doufáme, že se všichni dobře poba-
vili a užili si celý turnaj. Utužily se také vztahy 
s Cíferskými přáteli, kteří snad odjížděli spoko-
jení. Děkujeme všem, kdo pomáhali s organizací 
turnaje, restauraci U Seňora za zajištění občers-
tvení i příspěvky na odměny pro hráče. Už nyní 
se těšíme na další ročník, kterým opět zahájíme 
letní prázdniny.

Za pořadatele Leona Bímová

sezónu a teď jenom budeme doufat, že se to odrazí 
i na letošních výkonech jak jednotlivých hráčů, tak 
i celých družstev.

Jiří Hrazdíra, účastník soustředění

Turnaj dvojic 
v pétanque 

V sobotu 1. července 2023 proběhl v areálu TJ 
Sokol Telnice tradiční turnaj dvojic v pétanque. 
Tato nenáročná hra přiláká každým rokem jak 
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dobové automobily, členové spolku 
v dobových kostýmech a samozřej-
mě i dobový T. G. M. 

Rádi bychom „pana prezidenta“ 
přivítali na náměstí u památníku 
1. světové války i u pamětní desky 
ke 100. výročí založení Českoslo-
venska. V současné době probíhají 
přípravy celé akce a my budeme 
rádi, když se přijdete podívat, třeba 
také v dobových kostýmech nebo 
krojích. Pozvánky na celou akci 
s časovým rozpisem obdržíte všich-
ni začátkem října, abyste si mohli 
udělat čas na tuto jedinečnou akci.

 
Bohumila Hrazdírová,  

místostarostka obce

Všesokolské 
slety
Rok 2024 bude sokolským svátkem, 
protože nás čeká nás již XVII. všeso-
kolský slet. Předešlé slety proběhly 
v těchto letech:

 I. 1882
 II. 1892
 III. 1895

 IV. 1901
 V. 1907
 VI. 1912
 VII. 1920
 VIII. 1926
 IX. 1932
 X. 1938
 XI. 1948
 XII. 1994
 XIII. 2000
 XIV. 2006
 XV. 2012
 XVI. 2018
Od založení Sokola v Telnici se 

naši cvičeni zúčastnili všech sletů. 
Některé slety byly obzvláště his-
toricky významné. Například X. 
všesokolský slet se konal roku 1938 
(letos je to 85 let), v době fašistic-Rekonstrukce 

návštěvy  
T. G. Masaryka 
v Telnici
Psal se 18. červen roku 1924, kdy 
Telnici poprvé navštívil prezident 
osvoboditel Tomáš Garrigue Ma-
saryk. Projížděl obcí za doprovodu 
dětí a orelských činovníků až k hos-
tinci, kde na něj čekala delegace 
sokolů. Telničtí jej vesele vítali, on 
se usmíval a všem kynul na pozdrav 
ze svého automobilu. Telnicí pro-
jížděl ještě několikrát a my se s ním 
můžeme symbolicky setkat i letos 
28. října – v den, kdy si připomíná-
me vznik Československa. 

Toto setkání nám zprostředku-
je Klub Čechora, který je volným 
společenstvím přátel se zájem o 
českou historii a každý rok v tento 
den pořádá historickou jízdu se za-
stávkami v obcích, které T. G. M. při 
svých cestách navštívil. Letos bude 
projíždět i Telnicí, a tak budeme mít 
možnost oslavit tento den opravdu 
důstojně. Určitě se máte na co těšit: 
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ších žákyň, 7 starších žákyň,  
11 mužů a 13 žen. 

Jak již bylo řečeno, v roce 2024 
proběhne již XVII. všesokolský 
slet. V telnickém Sokole se začne 
s nácviky teď na podzim. Vedoucí 
skladeb nám včas podají potřebné 
informace. Můžete se přidat, jste 
vítáni! 

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

ké hrozby. Slavnou Pecháčkovu 
skladbu Přísaha republice při něm 
cvičilo na Strahově 30 000 mužů. 
Stejný počet žen předvedl origi-
nální rej jako první velkou choreo-
grafii. V Praze tehdy cvičilo celkem 
350 000 cvičenců. Diváků se přišlo 
podívat přes dva miliony. Tento slet 
se stal povzbuzením národa před 
blížícími se mnichovskými událost-
mi. Na tento slet odjelo z Telnice do 
Prahy 52 cvičenců.

Nebo XI. všesokolský slet v roce 
1948 (letos je to 75 let) – ten byl při-
pravován hned po válce, uskutečnil 
se ale až po únoru 1948. Prostným 
cvičením mužů Věrni zůstaneme 
byli připomenuti sokolové umučení 
za války. Ženy pak musely pro velký 
úspěch opakovat moderní skladbou 
s kužely. Ojedinělé bylo vystoupení 

2 500 táborníků. Počet cvičenců 
překonal půl milionu. Během prů-
vodu docházelo k demonstracím 
proti režimu. Po sletu pokračovalo 
zatýkání bratrů a sester. Na tento 
slet jelo z Telnice cvičit 11 mužů,  
18 žen, 9 dorostenců, 7 dorostenek, 
4 žáci a 7 žákyň. 

Po roce 1948 byly slety přerušeny. 
Ústředí československého sokol-
stva v zahraničí však žilo dál a slety 
pořádalo v zahraničí:

 I. Vídeň 1962
 II. Montreal 1967
 III. Vídeň 1972
 IV. Curych 1976
 V. Vídeň 1982
 VI. Curych 1986
 VII. Paříž 1990
Těchto sletů se naši cvičenci 

nemohli kvůli komunistickému 
režimu zúčastnit. Poprvé mohli 
naši sokolové jet až na slet do Paříže 
v roce 1990.  

Tradice sletů pak byla obnove-
na v roce 1994. Na Strahov tenkrát 
odjížděli telničtí cvičenci všichni 
společně vlakem. Cvičilo 5 mlad-

Rodiče sestry Jarmily Matějkové  
na IX. všesokolském sletu v Praze  
7. července 1932. Sestra Jarmila Matějková  
zavedla v telnickém Sokole zdravotní cvičení.
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	Hádej, kdo jsem?

Byl jsem český kníže. Jsem symbolem české státnosti. 
Vzdělával jsem se v Budči. Jako kníže jsem, po porážce 
od saského krále Jindřicha Ptáčníka, dokázal zachovat 
suverenitu českého státu. Založil jsem rotundu svaté-
ho Víta, hlavní kostel našeho knížectví. Podle legendy 

Pro děti
jsem byl zavražděn služebníky svého bratra Boleslava. 
Ten se po mé vraždě ujal vlády.
Už víš, kdo jsem? Odpověď, kterou nalezneš i v osmi-
směrce napiš na lístek spolu se svým jménem, věkem  
a třídou, do které chodíš, a vhoď do připravené krabice 
ve škole do pátku 6. října 2023. Tři vylosovaní účastníci 
budou odměněni. 

Leona Bímová, starostka obce

Křížovka
Vyluštěnou tajenku můžete doručit osobně na 
obecní úřad, anebo ji poslat e-mailem na adresu 
urednice@telnice.cz nejpozději do 11. října 2023. 

Jména výherců budou slosována a šťastný výherce 
bude odměněn obecními upomínkovými předměty. 
Hodně štěstí v luštění!

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice

Slova  
na vyhledání  
v osmisměrce: 

AGITÁTORKA, BALON, 

BIBLE, BICEPS,  

BLESK, ČESNEK,  

ČINČILA, DIKTÁT,  

DŮKAZ, FORMÁT, 

CHLADNIČKA, 

IMPULS, IZOLAČKA, 

KAHAN, KAMARÁDKA, 

KATALYZÁTOR, KOBRA, 

KRÁDEŽ, LASER,  

LAVICE, LÍSKA, 

LUPEN, MELOUN, 

MUCHOLAPKA, 

NÁJEZD, OBSLUHA, 

OHRADA, OTLAK, 

PLÍCE, PLOMBA, 

PROFIL, ROZUM, 

ROZVOD, SERVIS,  

SLONÍK, SMYČKA, 

SOUDKYNĚ, SPIRÁLA, 

SVATOZÁŘ, SYMBOL, 

TABULKA, UVOZOVKA

O S E V Ě L A A K L U B A T K

T S L O N Í K O H R A D A R B

L O B M Y S R O Z U M S Á L N

A A I T K K N E P U L D E P O

K U B Á D A T U C A E S L R L

Č V I M U T M H O Ž K Í B I A

I O C R O A O A S L C Č F O B

N Z E O S L S Ř R E E O Y Ý Č

D O P F A Y P Á V Á R M Á M E

A V S P Z Z I Z C P D V L C S

L K K A A Á R O T Á T K I D N

H A K R O T Á T I G A V A S E

C Ů B I Z O L A Č K A H A N K

D O V Z O R A V A L I Č N I Č

K A I M P U L S V D Z E J Á N
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Pravidelný provoz na nové železniční trati Brno-Přerov byl zahájen 30. srpna 1869 a podle platného 
jízdního řádu tudy projíždělo 28 vlaků denně. Nádražní budovu dal zbudovat tehdejší sokolnický pán 
(viz tajenku) na telnickém katastru, ovšem až do roku 2003 neslo nádraží jméno Sokolnice. Teprve 
v tomto roce došlo k přejmenování na Sokolnice   -Telnice. 
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NÁVOD     
OSTRÁ 

      
SKVOST 

SPZ 
TRNAVY    

SUŠENKA 
     ČINIT TRNOVNÍKY 

ONUDY 

POMŮCKA: 
ROY 

KATOLICKÝ 
DUCHOVNÍ 

SYMBOL 
KRUTOSTI      

SMYČKY 
   ČESKÝ 

HEREC CRNK 

MALÝ 
ADIN       

BLÁZEN 
(LID.)     INIC. HER. 

ALONSO 

SAMEC 
OVCE      

HRUBÁ 
     INIC. SKL . 

SMETANY 

SPOJKA   DOBAŇ-
KOVAT         

INIC. POL . 
LOUBETA   KÓD  LET. 

TIMMINS     STEHNA    

 

 Název obce je patrně odvozen ze staročeského slova vitla nebo vetla, (viz tajenku).  Od něj utvořeného 
přídavného jména vtelný pak vznikl název Vtelnice, od kterého se odtrhlo písmeno „V“ a vznikl tak 
dnešní název Telnice. 
 

3 INIC. FOTB. 
PANENKY 

CHEM. ZN. 
BERYLIA 

VÝSTELKA 
(ANAT.) 

MUŽSKÉ 
JMÉNO OBVAZ NÁSEP 

ČÍNSKÝ 
HUDEBNÍ 
NÁSTROJ 

POMŮCKA: 
AHE STRANOU 2. DÍL 

TAJENKY 
ŠACHOVÁ 

REMÍZA 

PATŘÍCÍ 
ABELOVI        

BUD. POM. 
PROVOZŮ    

NAPLŇOVAT 

JOSEFOVA 
PODPORA            

POMŮCKA: 
RNE 

ŽENSKÉ 
JMÉNO 

EVROPAN 
    

NAŘÍKAT 
    1. DÍL 

TAJENKY ZAHŘÍVAT 

OTÁZKA      

ZLOBA 
(SLOV.)     ČESKÉ 

MĚSTO OSET 

ČESKÝ 
BAVIČ     

DONUTIT 
      MUŽSKÉ 

JMÉNO 

SPZ 
TRENČÍNA    

POLODRA-
HOKAM     

INIC. REŽ . 
ADÁMKA   KVĚTINA 

(SLOV.) VESNICE 

INIC. HER. 
ANTALOVÉ   

NÁSOBENO 
    

KOPEC 
   UBRAT 

PITÍM 
OXID 

DUSNATÝ 

POMŮCKA: 
YO 

OVČÁCKÝ 
PES      

SPOJKA 
    PASÁK 

HUS 
SPZ 

PŘEROVA 

POSKOKEM      
POSUN 

     OBYVATEL 
ABELY 

UNIKNOUT     

PLOŠNÁ 
MÍRA 

  

 

ANDREA 
(DOM.) 

ZASÉVAT    
PLÁŠŤ 

BEDUÍNA    CHEM. ZN. 
RADIA 

INIC. HER. 
COXE   

KÓD  LET. 
ROANNE 

   SNAD ČESKÉ 
MĚSTO 

NÁSTROJE 
K  PÍCHÁNÍ        

PŘÍTOK 
EMŽE    POHODNÝ    

SEVERSKÝ 
PAROHÁČ    SPOJKA    
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Tuky a oleje nepatří do kanalizace!
Na třídění odpadu jsme si již všichni zvykli (nebo ale-
spoň většina z nás), třídíme papír, sklo, plast a  další 
suroviny. A co takové jedlé oleje a tuky? Ano, jsou to ty 
zbytky z pánve po smažení řízků, ale také olej z naklá-
daných sýrů či zeleniny, stejně jako ztužený tuk, zbytky 
sádla, másla, zkrátka veškeré oleje a tuky, používané 
v kuchyni, které by se po použití vyhodily či spíše vylily 
do výlevky v dřezu nebo WC.
Tam ovšem oleje a tuky v jakékoli podobě nepatří! Tuky 
a oleje totiž v kanalizaci zchladnou a společně s dalším 
drobným odpadem vytváří na stěnách potrubí povlak, 
který může časem vést až k ucpání kanalizace. Ve vět-
ším množství pak tuky samozřejmě představují značný 
problém na čistírnách odpadních vod.

Vzhledem k tomu, že opotřebené tuky a oleje, zejména 
po tepelné úpravě mohou obsahovat škodlivé (zpravidla 
karcinogenní) látky, není vhodné ani jejich přidávání do 
krmiv pro domácí zvířata (tyto látky se k nám pak vrátí 
ať již v masu, vejcích či jiných produktech..)

Oleje a tuky nepatří ani do přírody, neboť zalepují 
půdu a škodí drobným organismům i rostlinám, totéž 
samozřejmě platí i v případě kompostu, kde zhoršují 
a zpomalují proces kompostování.

Třídit a sbírat lze jakýkoli olej a tuk, který zbyde po po-
užití v kuchyni, jako například:

- oleje a tuky ze smažení,
- oleje z marinád, nakládaných potravin, 

z rybiček v oleji atd.,
- veškeré ztužené tuky, sádlo, máslo, 

ale i tuky např. z výpeku.

jedlé oleje a tuky

Co, jak a kam
třídit

Recyklujme 

Vytříděný tuk a olej se nejlépe shromažďuje do pou-
žitých PET lahví, např. od minerálky. Tyto obaly jsou 
zároveň nejvhodnější pro manipulaci a další zpracování. 
Naopak není vhodné sklo, ale ani původní plastové lahve 
od oleje, které jsou málo mechanicky odolné a olej se 
může při přepravě a manipulaci zbytečně vylít.

Aby třídění bylo pro Vás co nejsnazší a nejdostupnější, 
měly by být v blízkosti vašeho bydliště umístěny ozna-
čené kontejnery pro sběr opotřebených tuků a olejů, 
kam budete moci PET lahve s vytříděným olejem a tu-
kem ukládat.
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POZOR!
Do sběrných nádob naopak 

v žádném případě nepatří minerální 
oleje (motorový, převodový...) ani 
jakýkoli jiný odpad, např. prázdné 

lahve, komunální odpad apod.

vytříděného oleje 
Zpracování 

Shromážděný olej a tuk se dále zpracovává, nejprve se 
vylisuje z přepravních obalů (PET lahví), pak dochází 
k  jeho předčištění, kdy se oddělí jak nadrcený plast 
z obalů, tak i případné organické nečistoty (strouhan-
ka, zbytky pokrmů apod.). 
Plasty se předávají k dalšímu využití, organické příměsi 
pak mohou sloužit jako součást biomasy v bioplynové 
stanici.

Zodpovědné třídění a další využívání odpadních olejů a tuků je významným příspěvkem k cirkulární 
ekonomice, udržitelnosti a zachování planety včetně jejích zdrojů pro další generace. 

Po dalším zpracování na potřebnou čistotu je 
surovina využita nejčastěji jako příměs do biopaliv - 
a to jak do známé bionafty, tak v poslední době čím 

dál větší měrou v letecké dopravě, kde nahrazuje 
velkou část leteckého paliva

• ochrana přírody,
• cirkulární ekonomika,
• energetika

Velkým přínosem třídění a dalšího využívání opotřebených jedlých olejů a tuků z hlediska udržitelnosti je 
snížení spotřeby energetických surovin z neobnovitelných fosilních zdrojů.
Opakované použití olejů a tuků také snižuje nutnost pěstování plodin pro energetické účely a tím i zátěž pro 
životní prostředí (např. vytříděním 1,5 t oleje se ušetří výnos řepky z cca 1 hektaru). S tím souvisí i úspora 
energie, potřebné k vypěstování této suroviny, stejně jako snížení emisí, které by při této činnosti vznikly.
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Naše recepty
Maminčin narozeninový dort
Bez tohoto dortu se neobešly žádné narozeniny v naší rodině. Je jednodu-
chý, rychlý a výborný. U nás patří neodmyslitelně k mamince, ale já jsem 
tuto štafetu převzala a také ho peču každému k narozeninám. Při podávání 
nesmíte zapomenout na šlehačku, která je nepostradatelná.  

  7 bílků

  200 g pískového cukru

  1 balíček vanilkového cukru

  50 g mletých ořechů

  140 g rozpuštěného másla

  150 g polohrubé mouky

  2 lžíce kakaa Granko 

  citronová kůra

  troška rumu

  špetka soli

  smetana ke šlehání

  čokoláda na vaření

Z bílků se solí ušleháme tuhý sníh, přidáme cukr a vyšleháme. Lehce vmícháme 
ostatní suroviny, nakonec kakao Granko – úplně lehce, aby zůstaly patrné hrudky 
kakaa. Těsto nalejeme do vymazané, moukou vysypané dortové formy a upečeme 
v předehřáté troubě na 200°C (maminka pekla v remosce). Vychladlý dort pole-
jeme rozpuštěnou čokoládou a ozdobíme podle vlastní fantazie. Před podáváním 
nakrájené díly dortu ozdobíme šlehačkou a posypeme Grankem. Dobrou chuť!

Leona Bímová



Letní zdolání lávky



Ohlédnutí za letošními hody


